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Burger op 1 Algemene Beschouwingen 2023 

De wereld verandert …. Verandert in rap tempo. Kijk naar het weer, veroorzaakt door klimaatverandering, 

in oktober nog zachte dagen, geen buien meer van een uur maar dagen waarin veel regen valt. Elders in de 

wereld …sneeuw in Zuid-Afrika, 45 graden in Zuid-Europa en wereldwijd overstromingen en bosbranden, 

meer en he�iger dan ooit. De wereld is ook veranderd door oorlog in Oekraïne en sinds een paar weken 

ook de oorlog in Israël. Tegenstellingen tussen mensen onderling worden groter en scherper en lontjes 

korter, zeker na de Corona epidemie. 

En dan, de wereld draait voor ons gewoon door en hebben we in Ridderkerk weer de jaarlijkse 

begro�ngsraad, alsof hier niets is veranderd. Hoewel, noem het maar niets …..onze nieuwe burgemeester 
en raadsvoorziter maakt dat er een nieuwe, heerlijk frisse wind door de raadszaal én Ridderkerk waait. 

En met ingang van het nieuwe jaar staat onze ambtelijke organisa�e weer grotendeels op eigen benen. We 

hopen van harte dat dit een posi�eve uitwerking hee� op het bedienen van onze inwoners, kortere lijnen 

en weer meer Ridderkerk georiënteerd. College en medewerkers, we wensen jullie veel arbeidsvreugde en 

succes in deze her-nieuwde situa�e. We zien er naar uit.  

Wat speelt het komend jaar verder in Ridderkerk? 

Het Openbaar Vervoer, het Hoogwaardig Openbaar Vervoer moet ons verbeterd reiscomfort geven en 

veilige fietsenstallingen zodat dit kan bijdragen aan een toename van passagiers. Sinds dit weekend is 

bekend dat de RET meer geld te besteden krijgt, goed nieuws! Daar zou de buurtbus van kunnen profiteren. 
Daarom dienen wij MEDE EEN MOTIE VAN DE PVDA IN VOOR EEN EXTRA LIJN VOOR DE BUURTBUS. Deze 

bussen kennen een forse s�jging van het aantal passagiers. Ook gaan we er vanuit dat de buslijnen die 

enige �jd geleden vervallen zijn, weer in ere hersteld kunnen worden. Echter het aanpassen van de 

rotondes op de Populierenlaan, zogenaamd om de bus sneller de kruisingen te laten passeren, zien wij als 
geldverspilling. De bus moet tussen de rotondes in n.l. gewoon met het andere verkeer mee dus ‘weg’ 

versnelling. Op de Verbindingsweg, de IJsselmondse Knoop en de A15 rich�ng Zuidplein moet de bus ook 

met het verkeer meerijden en hee� nergens een eigen baan meer of voorrang. Laat deze rotondes zoals ze 
zijn, dan hoef je ook geen bomen te kappen. 

Het verkeer in en om Ridderkerk zal met de ontwikkelingen op Nieuw Reijerwaard, of moet ik ‘Dutch Fresh 

Port’ zeggen, schrikbarend toenemen. Tel daar de 3500 woningen in Barendrecht, tegen Ridderkerk aan, bij 

op …. hoeveel kan Ridderkerk/de snelwegen aan wat dit betre�? Hoe staat het met de lee�waliteit, de 

luchtkwaliteit en de geluidsbelas�ng in en de bereikbaarheid van onze gemeente? Wij hebben daar grote 

zorgen om en blijven het zeggen STOP met bouwen op Nieuw Reijerwaard en maak van de overgebleven 

kavels ‘�ny-forest’….. maar inmiddels zijn wij hierin al jaren een roepende in de woes�jn van asfalt en 

stenen. Om waar mogelijk tegengewicht te geven aan de verontreiniging veroorzaakt door de rijkswegen 

DIENEN WIJ MET HET CDA MEDE DE MOTIE IN VOOR BOMEN LANGS DE RIJKSWEG BIJ OOSTENDAM en 

wat ons betre� mag dit doorgetrokken worden naar d brug en langs de A15 rich�ng de tunnelmond. Het is 

deze week de week van het klimaat, laten wij hierin grote stappen maken, laten we beginnen met deze 
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mo�e en nog veel meer bomen langs de rijkswegen zeten, en indien nodig in overleg met Rijkswaterstaat 

en Waterschap. 

Kan de wethouder toezeggen ook hier werk van te maken? 

Wij hechten veel waarde aan een groene gemeente, met veel grote bomen voor schaduw en luchtkwaliteit, 

veel bloemen en bloemstroken voor de bijen ten behoeve van de biodiversiteit, bescherming van flora en 

fauna, zeker ook van soorten die op de lijst van beschermde dieren staan. Wethouder wees hier alert op, 

laat het niet zover komen dat inwoner meldingen moeten doen om de wet natuurbescherming na te leven. 

Wij werken graag mee om van Ridderkerk de groenste gemeente van IJsselmonde te maken. Om de steeds 

meer schaars wordende open en groene gebieden in Ridderkerk te beschermen DIENEN WIJ EEN MOTIE IN 

VOOR EEN VERBOD OP HET AANLEGGEN VAN ZONNEWEIDEN. Wat ons betre� geen zonepanelen op de 

grond maar volop inzeten op ‘zon op dak’ en dan liefst op een mos-dak. Deze laatste om het water van 

hoosbuien langer vast te houden maar het komt ook de rentabiliteit van zonnepanelen ten goede. Goede 

ini�a�even om de hitestress terug te dringen. Zonneweiden geven meer warmte af dan een grasweide of 

bos op een perceel. Een goed bomenbeleid en een goed onderhoud van onze bomen is belangrijk. Snoeien 

i.p.v. kappen en vervangen voor sprieten. Om één en ander te borgen in de omgevingswet DIENEN WIJ

HIEROVER EEN MOTIE VAN DE CU MEDE IN. Ook zij wij tegen het plaatsen van windmolens op Nieuw
Reijerwaard. Het zijn voor nu (te) lage molens, de windkaart gee� aan dat dit een windluw gebied is op een

hoogte van 100 meter maar vooral zal dit de lee�waliteit van inwoners in dat gebied erns�g aantasten. Dan

denken wij aan het geluid maar zeker ook aan de slagschaduw die dit gee�. Geen windmolens in bewoond
gebied! Er zijn ook voor windenergie mooie alterna�even, denk aan de windvangers op daken, die kunnen
tussen de zonnepanelen geplaatst worden.

Hoe verloopt de energietransi�e in Ridderkerk? Nieuwe woningen zonder gasaanslui�ngen zijn een feit 
maar hoe gaat het met de bestaande woningen en dan met name koopwoningen/oudere koopwoningen? 

Blijven we vasthouden aan alleen de rijkssubsidie voor verduurzaming als s�mulans of gaat de gemeente 

hier ook zelf ac�ef mee aan de slag? Hoever zijn wij al met het verduurzamen van ons maatschappelijk 
vastgoed? We hebben er weer een mooi, oud pand bij waarin wat verduurzaming betre�, veel moet 

gebeuren. Gaan we dit ook doen en doen we dit ook met andere panden zoals onze bestaande scholen 

enz.? En hoe kijken wij aan tegen een pilot met verwarming van woningen op waterstof?  

Graag een reac�e van de wethouder 

Toezegging dat ingezet wordt op verduurzaming maatschappelijk vastgoed 

We geven steeds meer panden het predicaat ‘gemeentemonument’, recent weer 15 panden. We hebben 

een wethouder erfgoed die oud Ridderkerk een warm hart toedraagt. Wij juichen dat enorm toe en 

DIENEN DE MOTIE UNIFORMERING LOKALE BEWEGWIJZERING VAN DE SGP mede in. We moeten meer 

reclame maken voor onze monumenten en dan is dit een mooi begin. Maar daar moet het niet bij blijven. 

Hoe gaan wij als gemeente om met onze eigen gemeentelijke monumenten als de oude Huishoudschool? 

Deze staat nu al ruim een jaar leeg en te verpauperen. De voormalige huurders hadden daar heel graag 
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willen blijven huren. Nu wacht het op een gebiedsplan, maar als dit nog lang op zich laat wachten hee� in 

ieder geval de VVD zijn zin, dan is het pand niet te meer te redden en moet het worden afgebroken. Hoe 

staat het met de panden Molensteeg 34 en 36? Een bewoner wil graag (blijven) huren maar niet an�-kraak 

en voor nr. 34 zijn prach�ge ambi�euze plannen ingediend maar ook dat ligt om moverende reden s�l! Ook 

die panden gaan op deze manier hard achteruit. Hoe worden monumenten eigenaren ondersteund of 

bijgestaan om hun panden voor de toekomst te behouden? De woningen aan de Kerksingel, die grenzen 

aan de flats van Wooncompas worden door de plannen van Wooncompas, zoals ze nu voorliggen, bedreigd 

in hun voortbestaan. Wethouder erfgoed, wanneer gaat u zich hier ac�ef mee bemoeien en helpt u de 

bewoners bij het behoud van deze prach�ge plek, het mooiste hoekje van Ridderkerk? Het is toch heel 

bijzonder dat zij zelf veel exper�se in moeten huren omdat Wooncompas lak hee� aan behoud van deze 

panden en de beschermde bomen, maar ook dat zij tot nu toe moeite hebben in het communiceren 

hierover met de gemeente? Goede samenwerking met deze inwoners kan hoorzi�ngen en rechtszaken 

voorkomen, maar daar moet dan wel serieus op ingezet worden. En overweeg nog eens of de flat daar 

terug moet komen. We hebben nú de kans dit te veranderen, dat zal niet meevallen maar is zeker wel goed 

uit te leggen. Zet ook hier in op grondgebonden woningen, net als bij de aangrenzende flat gaat gebeuren. 
Het is eigendom van Wooncompas maar wij gaan uiteindelijk over de ruimtelijke inrich�ng van Ridderkerk.  

Gaat het met de bouwplannen van het Ronde Sant een vergelijkbare kant uit? Bewoners van aanliggende 
panden zien echt de toegevoegde waarde van nieuwbouw voor het verzorgingstehuis, maar zien dat niet 

voor de flat die Wooncompas hier wil bouwen. Ook hiervoor is goed overleg met inwoners een uitdaging 

om zo samen rechtszaken te voorkomen. In hoeverre is de gemeente er voor de bewoners en neemt u de 
regie op woningbouw over van Wooncompas maar ook bij projectontwikkelaars? Waarom de ene flat langs 

de Blaak vervangen voor grondgebonden woningen en de ander flat vervangen voor een flat? Waarom bij 

het Ronde Sant een flat op een postzegel bij anderen vlak voor de deur? Laten we de ruimte in Ridderkerk 

zelf te ordenen, in overleg met inwoners en raad. Wat staat te gebeuren in Bolnes en Slikkerveer? De 

aantallen nieuwe woningen zoals die openomen zijn in het verkeersonderzoek Rijnsingel Bolnes, ambi�e 

voor ca. 2000 woningen? De enige ontslui�ng gaat via de Rijnsingel. Een duur onderzoek gee� aan dat er 

geen alterna�ef is en dat de Rijnsingels dan maar 30 km. moet worden, dan is het niet zo interessant meer 

om de auto te gebruiken. Helaas kan niet terug gevallen worden op OV, want dat is hier absoluut niet 

toereikend en in herfst en winter willen ook niet veel mensen fietsen. Dan moet toch de conclusie zijn, als 

de wegen de toename van het verkeer van deze nieuwe woningen niet aankan, dat je terughoudend 

moeten zijn met bouwen? Meer, steeds meer woningen en bedrijven moet niet het doel zijn, dat moet een 

fijne lee�waliteit zijn. Er moeten woningen komen in Nederland maar het gebied, Ridderkerk, moet ook 

bewoonbaar blijven. We willen jongen mensen en gezinnen in onze gemeente, die kijken bij het zoeken 

naar een woning OOK naar de lee�waliteit en bereikbaarheid. Door alles vol te bouwen raakt dat in het 
gedrang.  

Dat gaat ook op voor de boomgaard aan de Noldijk Rijsoord. Hou deze boomgaard in stand en maak dat de 

bomen passende verzorging krijgen zodat ze uit kunnen groeien tot prach�ge grote notenbomen. Een 

groene parel in het versteende gebied. Met BT Oost, Verenambacht en Nieuw Reijerwaard in de achtertuin 
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verdiend een groene buffer als de boomgaard. Gelukkig deelt de provincie onze mening. Voorwaarde is wel 

dat ook géén weg door dit gebied komt om BT-Oost te verbinden met Nieuw Reijerwaard en dat bij behoud 
van de boomgaard geborgd wordt, zoals in het in het collegeprogramma is opgenomen.  

Nogmaals, gemeente neem zelf regie op de schaarse ruimte en sta ad-hoc ontwikkelingen zoals 

woningbouw in de boomgaard niet toe. De Woonvisie hee� een loop�jd van 2021 tot 2026, wij zouden 

graag hiervan een tussen�jdse evalua�e zien en komen daar aanpassingen uit dan moeten we die 

doorvoeren. De wereld verandert snel en zo ook de behoe�en in onze gemeente.  

We zouden ons winkelcentrum vergroenen, daar zien we nog steeds niets van. Ons winkelcentrum hee� 

een regio-func�e en die moeten we koesteren. Daarbij hoort een winkelbeleving, dat is ook uitgesproken in 

de raad en daar horen groen en bomen bij. Er zijn mooie plannen aangenomen om hier een kwaliteitsslag 

op te geven. Wanneer wordt dat opgepakt? De verkeerscircula�e rondom het winkelhart wordt nu 

wederom bekeken. Het is goed dat het oude voorstel terug genomen is. Pak deze kans voor twee-rich�ngen 

verkeer zodat het winkelcentrum goed bereikbaar blij�. Cruciaal voor het voortbestaan en de regiofunc�e. 

Heroverweeg nog eens het betaald parkeren, daar hebben wij een stevig minpunt op ten opzichte van 

omringende winkelcentra. We hebben nog steeds redelijke veel leegstand, dat willen we toch allemaal 
graag anders zien?  

Het Oosterpark en de geluidswal wordt in 2024 opgepakt. Het plan van 2021 moet worden aangepast, o.a. 

omdat het inwoners gelukt is, via de rechter het Essenlaantje te behouden, maar ook omdat de gemaakte 
plannen meer onderhoudskosten met zich mee brengen en dat niet de afspraak is met de beheerder van 

het park. Het is ook aan deze inwoners te danken dat een geluidswal wordt gerealiseerd langs de A15. Een 

probleem rondom de bereikbaarheid van het park is de route voor voetgangers vanaf de Kerkweg of het 

bruggetje vanuit de wijk. En we willen juist dat mensen te voet Ridderkerk door gaan. Men loopt nu tussen 
de sloot en drukke rijweg. Een veilig pad voor voetgangers is daar niet en is ook las�g vanwege 

ruimtegebrek. Daarom denken wij mee en dienen wij met het CDA een MOTIE IN VOOR EEN VLONDERPAD 

vanaf het einde voetpad vanaf de Kerkweg tot aan de eerste parkeerplaats van het park. Een vlonderpad 
met asfalt stroken is niet glad en kan boven de berm worden gerealiseerd waardoor de weg niet smaller 

wordt.   

Afval scheiden lukt steeds beter maar of we de doelstellingen halen weten we nog niet. Het is goed dat 

ingezet gaat worden op een mobiel afvalbrengsta�on/afvalaanbiedsta�on voor restafval wat niet in de 

ondergrondse containers past. Dit zal zeker helpen bij het tegengaan van bijplaatsing bij de ondergrondse 

containers of zwerfafval in de buitenruimte. Om daar een prak�sche tak aan toe te voegen dienen wij een 

MOTIE IN VOOR DE TOEVOEGING VAN EEN INZAMELBOX, BIJ HET MOBIELE AFVALBRENGSTATION VOOR 

KLEIN CHEMISCHE AFVAL als verfresten, baterijen, ledlampen enz. Het is gevaarlijk als dit bij het restafval 

in vuilniswagens en later in de verbrandingsovens komt o.a. vanwege ontploffingsgevaar. Het gaat dan om 

kleine dingen waarvoor het nauwelijks de moeite loont om naar de milieustraat te rijden. In het verleden 

hadden we de chemobox die periodiek huis-aan-huis geleegd werd, dit is daar een mooie variant op.  
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Armoede in Ridderkerk kunnen we aflezen aan het aantal klanten van de Kledingbank, de Voedselbank, de 

Food company, de Verjaardagsbank. Deze instellingen, die grotendeels op vrijwilligers draaien, doen enorm 

veel voor de gemeente en de inwoners. Dank daarvoor! Zij verdienen dan ook een goed onderkomen. 

Gelukkig komt er begin 2024 een voorstel naar de raad om de Randweg 3 te renoveren ten behoeven van 

deze instan�es. We kijken ernaar uit.  

In het sociaal domein hebben we wachtlijsten. De beoogde termijn van vier weken wordt veelal niet 

gehaald, evenals bij de jeugdzorg. Dat baart ons zorgen. Hoe gaan we hier mee om en wat gaan we doen 

om deze termijnen wel te halen?  

Armoede kan als gevolg hebben dat kinderen zonder ontbijt naar school gaan. Dat gebeurt op de 

basisscholen maar ook bij het voortgezet onderwijs. Daarom dienen wij een  

mo�e in voor onderzoek naar de behoe�e aan gra�s ontbijt op de basisschool. 

Hiermee starten zou fijn zijn, dan kan dat wellicht later uitgebreid worden naar het voortgezet onderwijs in 

onze gemeente. Zoek daarin ook de samenwerking met het bedrijfsleven. Ouders kunnen dit bij toerbeurt 

begeleiden en organiseren op de scholen zodat dit niet ook op het bord van de leerkrachten komt.  

Veiligheid wordt steeds meer een aandachtspunt. Met het introduceren van de buurt-apps zie je veel beter 

wat allemaal gebeurt in de gemeente en in je eigen wijk. We zijn dan ook blij dat dit ook één van de 
speerpunten van de portefeuillehouder is.  

De wijkagenten brachten vij�aarlijks verslag uit van hetgeen in de wijk was voorgevallen, in de 
vergaderingen van de wijkoverleggen. Echter na het opschorten van de wijkoverleggen moeten zij het 

zonder deze input stellen. Ook kunnen inwoners hun bevindingen niet delen met de wijkagent. Dat is ook 

zo met Wooncompas. De laagdrempelige contacten zijn hierdoor verdwenen, zij zijn immers partner van de 
gemeente. Wij betreuren het dat er zo met betrokken vrijwilligers wordt omgegaan.  

Inmiddels hebben we stukken over het proces rondom het opschorten van de wijkoverleggen die via een 

WOO verzoek openbaar zijn geworden. Schokkend is dan om te lezen dat op 12 juli 2022 al in een 
discussienota is opgenomen dat: ‘ Qua inhoud levert het wijkoverleg voor de gemeente te weinig op. De 

medewerkers van de maatschappelijke partners nemen ook steeds vaker niet deel. Voorstel: we stoppen 

met de wijkoverleggen in de klassieke vorm. In plaats hiervan zijn de wijkregisseurs meer zichtbaar in de 

wijken, gaan we werken met ambassadeurs (inwoners) en worden er themabijeenkomsten georganiseerd 

in de wijken’. 

Vanaf die �jd zijn bevindingen van de wijkregisseurs, �jdens de wijkoverleg vergaderingen, op schri� 

gesteld zo naar ‘onheuse bejegeningen’ toegewerkt. Ook dat is te lezen. Het lukt de gemeente dus blijkbaar 

niet om, indien contacten met vrijwilligers niet lopen zoals gewenst, hierover met hen in gesprek te gaan. 

Deze bevindingen zijn niet gedeeld met de personen die het betrof en ook niet met voorziters. De 

wijkoverleggen hebben dit nooit zo meegekregen. 
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Ook is in die vier maanden (tot aan het opschorten) nooit gezinspeeld op het feit dat ‘de wijkoverleggen de 

gemeente qua inhoud te weinig opleverden’. We zijn dan ook benieuwd naar de notulen van de 

vergaderingen van de wijkoverleggen, die zijn helaas alleen op aanvraag in te zien, maar dat gaan we doen. 

Ook is het gesprek niet aangegaan met de wijkoverleggen om het voornemen ‘te stoppen met de 

wijkoverleggen’ met hen te bespreken. Dit betuigd niet van een open en transparant bestuur, wat wel van 
eenieder de wens is en waar iedereen graag over praat. 

Wij vinden het schokkend dit te moeten vernemen middels een door een inwoner ingediend WOO-verzoek. 

Dit schaadt het vertrouwen in ons college, voor inwoners maar ook voor ons.  

De Rekenkamer trok na het onderzoek, Par�cipa�e en Omgevingswet Ridderkerk (mei 2023), de conclusie: 

‘de huidige invulling van par�cipa�e in Ridderkerk is zorgwekkend te noemen’.  

We zien dit helaas in meer projecten terugkomen, mensen zeten niet voor niets in op een hoorzi�ng of de 

gang naar de rechter. Wij herkennen dit wel.  

De omgevingswet treedt in 2024 in werking. Burgerpar�cipa�e staat daar prominent in benoemd. We 

hadden een goed lopend instrument in de vorm van de wijkoverleggen. Hoe moet dat nu verder? We zijn 
benieuwd welke les uit dit proces geleerd wordt.  

Er is nu een ‘proe�uin wijkoverleg’ voorgesteld. Met een nieuw convenant. We verwachten dat dit nu wel 

in goed overleg opgezet wordt en zullen ook dit op de voet volgen. Wij hechten heel veel waarde aan de 
wijkoverleggen, aan de inzet en betrokkenheid van de vrijwilligers maar zeker ook aan hun lokale gebieds- 

en historische kennis van de wijk. Daar kan menig medewerker die niet hier geboren en/of getogen is en 
elders woont, veel van leren. 

We sluiten af met: par�ciperen moet je doen! Dat moet je durven, dat is loslaten maar bovenal 

COMMUNICEREN. We hopen dan ook dat dit in het vervolgtraject in goed overleg uitgepraat kan worden 

waarna een echte frisse start of doorstart gemaakt kan worden, in respect voor elkaar en met waardering 

rich�ng de vrijwilligers en hun inzet, op welk vlak dan ook. Wij staan dan ook posi�ef tegenover DE MOTIE 
JAARLIJKSE BIJEENKOMST VRIJWILLIGERS VAN DE CU. 

Vrijwilligers zijn de smeerolie van de maatschappij. 

Dank aan de griffie en ambtelijke organisa�e voor al het werk rondom deze begro�ngsraad. 

We wensen het college veel wijsheid en transparan�e in hun werk en handelen.  

inhoudsopgave
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Algemene Beschouwingen 2 november 2023 - VVD 

Beste inwoners van Ridderkerk, kijkers en luisteraars thuis, beste collega’s hier in 
de raadszaal, geacht college,  

Voorzitter, 

Als ik zo vrij mag zijn, en als liberaal neem ik die vrijheid zeker vandaag de dag niet 
vanzelfsprekend, omdat ik weet hoe hard er precies voor die vrijheid gevochten 
moet worden, begin ik met een korte inleiding die binnen mijn fractie-team wordt 
betiteld als ‘op z’n Klavers’. Daarna heb ik vijf korte aandachtspunten (en sluit ik af 
met een hekje). 

Voorzitter, de afgelopen tijd stond in het teken van ‘Praten over hoe we met elkaar 
praten’ vanwege de startnotitie ‘Betrokken Samenleving’. Een thema dat goed 
aansluit bij de standpunten van de VVD, omdat het uitnodigt tot creativiteit en 
innovatie, échte verbinding en écht samen verantwoordelijkheid nemen voor de 
toekomst. En ook: lastige gesprekken voeren. Want juist als het schuurt, doet het er 
echt toe, kun je echt verschil maken met elkaar, en oude structuren aan de kaak 
stellen. We moeten er met elkaar aan wennen, dat het enige wat nooit verandert 
precies dat is: ‘Het enige dat nooit verandert, is dat alles altijd verandert.’ Ook in 
Ridderkerk. 

Nou, ga daar maar aan staan. Met zoveel mensen, zoveel inwoners, belangen, 
meningen en uitgangspunten. Anderzijds: laten we blij zijn dat we zoveel diversiteit 
hebben in Ridderkerk. In overdrachtelijke zin: we hebben alle kleuren van de 
regenboog(vlag). We zijn alleen nog niet zo goed in inclusie, in includeren, echt 
accepteren, echt iedereen betrekken en mee laten doen, iedereen horen en 
iedereen bereiken bij plannen, meningsvorming en het dagelijks leven.  
Tot zover.  

Hieronder en aansluitend: vijf belangrijke aandachtspunten van VVD Ridderkerk, 
met een korte toelichting: 

1. In Ridderkerk doe je toch nog niet helemaal mee
We kijken uit naar de concept-nota Betrokken Samenleving, vanwege het 
vernieuwende karakter dat wij hierin willen zien. We verwachten hier continuïteit en 
duidelijkheid van, en laten we daar voor het gemak van vandaag ook 
betrouwbaarheid onder verstaan. 
Laten we de aanstaande plannen ‘Centrumring’ als voorbeeld nemen – de 
participatie rondom de nieuw plannen is al beter op gang dan de vorige keer. 

2. In Ridderkerk zijn we nog steeds niet helemaal veilig
Afgelopen weekend ontplofte er een explosief in het Centrum van Ridderkerk. We 
willen dat niet. We willen geen messen, geen bedreigingen bij de McDonald’s, geen 
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ondermijning, geen diefstal, geen inbraken, geen discriminatie, geen scheldpartijen, 
geen pesterij in de fysieke wereld of op social media, geen uitsluiting. We willen het 
niet, maar het gebeurt wel. 
 
We weten heel goed wat we niet willen. We weten ook wat we wel willen: beter 
gedrag. Dat is repressief op te roepen -> Handhaving moet, en gelukkig komt er 
inderdaad meer blauw op straat. We zijn blij dat we meer boa’s hebben volgend 
jaar, zodat we er een hebben in elke wijk. Vanuit de landelijke hoek komen er meer 
wijkagenten, dat is belangrijk, niet in de laatste plaats voor het gevoel van 
veiligheid. 
 
Slecht, onaangepast gedrag kunnen we ook gedeeltelijk simpelweg voorkomen. 
Door bijvoorbeeld voorlichting (over de gevolgen van pesten, over het belang van 
slaap, over gamen, drugs- en alcoholgebruik), en intensief jongerenwerk.  
 

3. In Ridderkerk zijn de financiën op orde  
Geld is natuurlijk geen doel op zich, maar een middel om een goede kwaliteit van 
leven mogelijk te maken. Het is tot op zekere hoogte geruststellend dat de 
gemeente flinke reserves heeft waar we uit kunnen putten, juist nu de wereld er 
rumoerig en onvoorspelbaar uitziet, en die roerigheid en onvoorspelbaarheid 
letterlijk en figuurlijk achter onze voordeur terechtkomt.  
 
Het is belangrijk dat het college aandacht houdt voor de stabiele financiële situatie, 
en dat we daar als raad via het budgetrecht grip op houden. Ook met het oog op 
het aankomende zogenaamde Ravijnjaar. Daarbij geldt wat ons betreft overigens: 
‘De mens vreest het meest voor het lijden dat men vreest.’ Waarmee wij zoveel 
willen zeggen als: misschien valt het wel mee. Maar laten we vooralsnog wel stevig 
vinger aan de pols houden.  
 

4. In Ridderkerk kun je nog niet altijd goed wonen 
We slagen er toch maar mondjesmaat, of eigenlijk niet in al onze inwoners van een 
goed dak boven hun hoofd te voorzien. We moeten zuinig, efficiënt en creatief 
gebruik maken van de ruimte die we hebben, en dat maakt nieuwbouw alleen niet 
genoeg. Nieuw te bouwen maatschappelijk vastgoed wordt zo gebouwd dat het 
later weer makkelijk te transformeren is naar woningen, mocht dat nodig zijn.  
  
VVD Ridderkerk vraagt nu extra aandacht voor de Huishoudschool -> ‘met respect 
voor de historische waarde gaan daar woningen gebouwd worden’. We zien 
daarom uit naar de aangekondigde ontwikkelingen op het gebied Koninginneweg-
Huishoudschool-Joriskerk-SLOR. De zinsneden hierover in de Begroting ’24 zijn 
helaas vaag - > ‘naar verwachting begint de marktconsultatie in 2024’, en ‘naar 
verwachting volgt de visie in 2024.’ We vragen het college oog te hebben voor deze 
plek en deze ontwikkeling, die zoveel kansen biedt dat het zonde is nog heel lang 
te wachten. 
 
We zien ook de andere ontwikkelingen graag tegemoet, bijvoorbeeld op de plek 
van de Beverbol en de oude Gemini-locatie. Er zijn daar kansrijke integrale 
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mogelijkheden, maar we zien hier ook de groeiende moeilijkheden voor het 
voorzieningenniveau en de bereikbaarheid, de verkeersafwikkeling. 

5. In Ridderkerk pakken we de energietransitie toekomstbestendig aan
VVD Ridderkerk blijft peilen of inwoners hierbij voldoende ondersteund door de 
gemeente, zelf een realistisch plan kunnen trekken en daarbij kunnen kiezen voor 
mogelijkheden die passen bij hun portemonnee en toekomstbeeld. Voorbeelden 
waar we hierbij aan denken liggen in het verlengde van de duurzaamheidslening en 
onze motie ‘verlengd privaat laden’.  

Een belangrijk besef bij dit onderwerp is wat ons betreft overigens nog steeds dat 
de aarde ook zonder ons prima doordraait. We realiseren ons dat we niet primair 
de aarde aan het beschermen zijn. We zijn onszelf aan het beschermen en de 
toekomst van onze kinderen. Dat maakt het niet minder belangrijk, en maakt ons 
niet minder verantwoordelijk. Echter, de aarde? Die past zich aan en draait ook 
zonder ons wel door.  

Maar goed, dat is wel een heel erg algemene beschouwing. 

Voorzitter, de rode draad in onze beschouwingen is dat we continu willen 
verbeteren. Wat ons betreft betekent ontwikkelen dat je relevant blijft, aangesloten 
blijft op de actualiteit en prioriteiten stelt op basis van wat we kunnen en wat 
structureel van belang is. 

Over structurele prioriteiten gesproken: tot slot, maar zeker niet het minst 
belangrijk, willen wij de ambtenaren en de griffie bedanken voor al hun geduld bij 
hun niet aflatende ondersteuning en het beantwoorden van onze vragen. 

Dank u wel, voorzitter. 

inhoudsopgave
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GroenLinks Algemene beschouwingen 2023 

De verenigde Naties heeft voor 2023 als thema meegegeven ‘International Year of Dialogue as a 

Guarantee of Peace” 

Een vredesjaar dat begon met de oorlog in Oekraïne op ons continent. Maar de hartverscheurende 

oorlog in Israel en Gaza laat zien hoe ver weg de dialoog soms kan zijn. Toch is dialoog de oplossing 

van elk conflict, van geopolitiek tot een burenruzie. 

In Nederland mogen we wel zeggen wat we willen en zijn wie je bent. Continu moeten we aandacht 

hebben dat ongeacht geslacht, ras, beperking, seksuele voorkeur, godsdienst of politieke kleur 

iedereen welkom is en kan en mag meedoen aan de Ridderkerkse samenleving. 

De fractie van GroenLinks Ridderkerk kiest er elk jaar voor om de nadruk te leggen op een paar 

thema’s. Ditmaal twee voor 2024 en verder. 

1) Verkeer en vervoer

GroenLinks kan niet anders dan constateren dat Ridderkerkse ambities op het gebied van verkeer en 

vervoer in combinatie met duurzaamheid laag zijn. 

Maar er liggen kansen.  

Kansen om onze klimaatambities serieus te nemen. 

Kansen om de leefomgeving te verbeteren 

Kansen om de wijken leefbaarder te maken 

kansen om uitstoot in Ridderkerk te verminderen 

De auto legt een onevenredig grote claim op de openbare ruimte. Maar veel gemeenten zijn bezig met 

het stimuleren van ov, fietsen en lopen en het verbeteren van de leefomgeving door bijvoorbeeld 

meet groen in de wijken en straten te realiseren. Dat zijn geen holle woorden, dat is een bewuste 

keuze en heeft consequenties. Dat betekent dat je bestuurt om keuzes te durven maken voor de 

toekomstige generaties. Dat betekent automatisch nadenken over het autoluw maken van sommige 

straten en gebieden. Gelukkig gaat in Ridderkerk wel de snelheid van de auto om laag, wat de 

verkeersveiligheid voor fietsers en voetgangers ten goede komt.  

Binnenkort kunnen we een eerste stap maken in Ridderkerk-centrum. Wat ons betreft moet het 

uitgangspunt zijn om zo veel mogelijk autovrije of autoluwe gebieden te creëren bijvoorbeeld rond de 

Jorisstraat en t Koningsplein. Zo krijgt de voetganger, de fietser en het ov alle ruimte en kan de 

horeca in het centrum een impuls krijgen.  

Dat kan alleen wanneer het ov op orde is. Een stip op de horizon is daarbij essentieel. Aanmodderen 

met een jaar na jaar minder wordend netwerk van bussen blijkt niet te werken. De bereikbaarheid 

van Ridderkerk is niet vooruitgegaan, integendeel.
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2) Woningbouw en klimaat

In een wereld waar de vraag naar woningen gestaag groeit en de klimaatverandering ons dwingt om 

drastische maatregelen te nemen, moeten we een nieuwe benadering omarmen. Duurzame, 

circulaire woningbouw en natuur-inclusieve verduurzamingen van bestaande woningen zijn de 

sleutel tot het aanpakken van deze urgente uitdagingen.  

De traditionele bouwmethoden zijn vaak belastend voor het milieu, maar duurzame woningbouw 

biedt een alternatief dat de ecologische voetafdruk aanzienlijk verkleint. Het hergebruik van 

materialen en het minimaliseren van afval zijn cruciale elementen van circulaire woningbouw. 

Hierdoor verminderen we niet alleen de CO2-uitstoot, maar dragen we ook bij aan de vermindering 

van de afvalberg.  

Groene daken, groene gevels en natuurlijke landschapselementen verbeteren daarbij niet alleen de 

leefomgeving, maar dragen ook bij aan de luchtkwaliteit en verminderen de hittestress in stedelijke 

gebieden. Wij roepen het college op om zelf het goed voorbeeld te geven en op zijn minst in kaart te 

brengen welk van ons eigen maatschappelijk vastgoed geschikt is voor een groen dak. 

Als we willen voldoen aan de groeiende vraag naar woningen zonder verdere schade aan onze 

aarde, dan moeten we nu handelen. Duurzame, circulaire woningbouw en natuur-inclusieve 

renovatie zijn de oplossingen die zowel het klimaat als onze samenleving ten goede komen.  

Wij danken de ambtelijke organisatie, werkgroep KAS financiële specialisten en het college voor alle 

noodzakelijke informatie en antwoorden om de begroting en alle stukken te kunnen duiden en de 

griffie voor hun onmisbare ondersteuning, 

GroenLinks Ridderkerk 

Björn Ros 

Melindy Dirks 

Shirley Horváth 

inhoudsopgave
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Algemene Beschouwingen 2023 CDA Ridderkerk 

Beste raadsleden, college, overige lezers thuis, 

Namens het CDA Ridderkerk willen wij allereerst de gemeenteraad, het college en 
de ambtenaren complimenteren en een woord van dank uitspreken, voor wat er in 
het afgelopen jaar tot stand is gebracht. 

Het is nu ruim een jaar geleden dat dit college is gevormd en het CDA de 
verantwoordelijkheid heeft kunnen en mogen nemen om zich in te zetten voor een 
toekomstbestendig Ridderkerk. 

De oorlogen in Oekraïne en Israël laten opnieuw zien hoe dankbaar wij moeten zijn 
voor de vrijheid waarin we mogen leven. Soms lijken we als maatschappij weleens te 
zijn vergeten hoe kostbaar het is dat we hier leven in een democratie, vrijheid van 
meningsuiting hebben, in vrijheid mogen geloven en je geloof ook te mogen uiten. 
We moeten deze vrijheden koste wat kost koesteren en het CDA zal zich hier ook 
altijd voor inzetten. 

Op 8 juli 2023 is de val van het huidige kabinet bekend geworden en nu gaat 
Nederland op 22 november 2023 weer naar de stembus. De val van het kabinet 
betekent ook dat er onderwerpen niet of minder snel worden opgepakt en mogelijk 
meer onduidelijkheid ontstaat. 
Het CDA gaat deze verkiezingen in met een nieuwe lijsttrekker, de heer Henri 
Bontenbal. Een enthousiaste lijsttrekker die duidelijk het geluid van het CDA laat 
horen. 

Het afgelopen jaar is wel gebleken dat veel van de issues niet zomaar even kunnen 
worden opgelost en dat deze een grote impact hebben op hoe we met z’n allen naar 
de toekomst kijken. Het heeft ons ook meer inzicht gegeven in de complexiteit van 
onze gemeenschap. 

We willen hier ook stilstaan bij het bewogen jaar dat de BAR-organisatie heeft 
doorgemaakt. 

Eind 2022 heeft het college van Barendrecht besloten om een eigen ambtelijke 
organisatie voor alle beleids- en uitvoeringstaken van de gemeente in te richten. 
Hierdoor moesten de gemeenten Ridderkerk en Albrandswaard de organisatie ook 
anders inrichten. Dit heeft nu geresulteerd in vier organisaties (3x een gemeentelijke 
organisatie en 1 afgeslankte BAR-organisatie) en een gemeentelijke samenwerking 
tussen Ridderkerk en Albrandswaard. 

In al deze hectiek moest de winkel openblijven. Wij willen alle betrokken ambtenaren 
dan ook bedanken voor alle energie en veerkracht die ze hebben getoond, en de 
uitvoering en het vormen van nieuw beleid zo goed als mogelijk zijn blijven uitvoeren. 
Na deze hectische periode is dan nu weer het moment om met z’n allen de toekomst 
verder in te kleuren. 
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Het is ook een jaar geweest waarin we hebben moeten inspelen op de lopende 
problemen, zoals bestaanszekerheid, energiecrisis, woningtekort, milieu, opvang 
vluchtelingen, stikstof en de oorlog in Oekraïne. Maar ook naar de toekomst hebben 
moeten kijken. Een toekomst waar veel van deze problemen ook een prominente rol 
in spelen. 
 
Deze combinatie van problemen maakt het voor veel van onze inwoners moeilijk om 
de juiste keuzes te maken. We willen graag meewerken aan het verbeteren van ons 
milieu en de vluchtelingen zo goed als mogelijk opvangen, maar aan de andere kant 
hebben steeds meer huishoudens het moeilijk om zelf de eindjes aan elkaar te 
knopen.  
CDA Ridderkerk is dan ook van mening dat we moeten kijken hoe we de lasten zo 
eerlijk mogelijk kunnen verdelen. De sterkste schouders moeten de zwaarste last 
dragen, alleen wordt het door de diversiteit aan problemen steeds lastiger om deze 
verdeelsleutel goed toe te passen. De ongelijkheid tussen mensen is te groot 
geworden. 
 
Onze cultuur van samenwerken, respect en nuchtere daadkracht staat onder druk. 
Dat komt doordat er meer wantrouwen en egoïsme wordt gevoeld en dat nog 
versterkt wordt door een grotere mate van polarisatie. 
 
Veel van deze problemen kunnen we vanuit de lokale politiek niet oplossen en zijn 
we afhankelijk van wat de keuzes gaan worden in Den Haag. Door de tussentijdse 
verkiezingen is het nu wel een kwestie van afwachten, maar het is wel goed om te 
horen dat onderwerpen als bestaanszekerheid en solidariteit genoemd worden door 
de meeste partijen. Dat naast de wens dat we er met z’n allen voor moeten zorgen 
en moeten omzien naar elkaar. 
 
De huidige politieke situatie in Den Haag is voor CDA Ridderkerk geen reden om nu 
af te wachten. Nee, in tegenstelling. We moeten omzien naar elkaar en voor elkaar 
zorgen. We moeten een gemeenschap vormen waar mensen zich thuis voelen en 
onderdeel van willen en kunnen zijn. Een gemeenschap waar respect en normen en 
waarden gekoesterd worden en waar ieder mens telt, “Minder ik, meer wij”. 
Dit moeten we nastreven omdat het CDA Ridderkerk van mening is dat het pas goed 
gaat met Ridderkerk als het echt overal en met iedereen goed gaat. 
 
Voordat we ingaan op onze visie willen we nog wel benoemen dat we sinds een paar 
maanden een nieuwe burgemeester hebben. Mooi om te zien hoe actief 
burgemeester Oosterwijk zijn nieuwe rol heeft opgepakt! De hoeveelheid aan 
bewoners, organisatie, evenementen en raads- burgerleden die hij in zo'n korte tijd 
heeft bezocht/ gesproken is een compliment waard! 
 
De visie van het CDA Ridderkerk willen we hieronder met u doornemen aan de hand 
van onze vier pijlers; Rentmeesterschap, Gespreide verantwoordelijkheid, Publieke 
gerechtigheid en Solidariteit. 
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Rentmeesterschap 
 
Vanuit een besef van verbondenheid tussen de generaties voelt CDA Ridderkerk 
zich geroepen tot zorg voor natuur en cultuur. We hebben de natuur en de cultuur 
geërfd van onze (voor)ouders en te leen van de mensen die na ons komen. Dat 
vraagt dat we verder kijken dan ons eigen belang en onze eigen tijd, ook op 
financieel gebied. Beheren en beheersen zijn niet voldoende. Om een betere 
samenleving achter te laten zijn creativiteit en innovatie nodig.  
 
Het financieel beleid is op dit moment op orde en dat wil CDA Ridderkerk ook naar 
de toekomst toe zo houden. Het uitgangspunt hierbij is dat er een structurele dekking 
van de kosten moet zijn, zorgvuldigheid, transparantie en gematigde lokale lasten.  
 
Wel zijn we benieuwd wat de kabinetsplannen gaan worden voor de jaren 2026 en 
verder. Voor de jaren 2026 en verder is er nu een forse daling van de bijdrage per 
inwoner voorzien voor alle gemeenten in Nederland. Hierdoor gaan we als gemeente 
Ridderkerk minder inkomsten ontvangen en kan dit mogelijk ook effect hebben op 
onze uitgaven als gemeente. Daarnaast verwachten we dat de ontwikkelingen 
rondom de oeverconstructies bij Park Maasdonck hoge kosten met zich 
meebrengen. Hier zullen we als gemeenteraad en college de aankomende periode 
rekening mee moeten houden. 
 
Op het gebied van cultuur blijft CDA Ridderkerk zich inzetten om ons cultureel 
erfgoed zo goed als mogelijk te bewaren. 
 
Het landgoed “Huys ten Donck”, de woningen rondom de Kerksingel en Huis te 
Woude zijn daar enkele voorbeelden van. Met betrekking tot de Huishoudschool was 
het originele standpunt van het CDA om dit pand te behouden en een 
maatschappelijke invulling te geven. De huidige plannen om het pand te 
transformeren met behoud van de karakteristieke elementen is een compromis. 
Vorige maand hebben we als gemeenteraad ook financiële middelen beschikbaar 
gesteld om de Johannes Postschool in Rijsoord aan te kunnen kopen. Na een 
langslepende rechtszaak hebben we dit pand inclusief de bijbehorende inventaris nu 
kunnen aankopen. Het is belangrijk om dit pand te behouden, omdat hier op 15 mei 
1940 de capitulatie van de Nederlandse strijdkrachten aan de Duitsers plaatsvond. 
Een zwarte dag in de Nederlandse geschiedenis, maar ook een dag die een plaats 
moet hebben in de historie van Nederland. 
Als Ridderkerk mogen we ook trots zijn op de cultuurhistorische panden die we 
hebben. CDA Ridderkerk is dan ook voorstander voor het meer uitdragen van deze 
historie door middel van cultuurborden met bewegwijzering van ons erfgoed langs de 
snel- en toegangswegen van Ridderkerk. 
 
De natuur moet voldoende aandacht krijgen als het aan het CDA Ridderkerk ligt. 
Door de noodzaak om meer woningen te realiseren bestaat het gevaar dat dit ten 
koste gaat van de groene omgeving die we nu hebben in Ridderkerk. Het is goed om 
te kijken waar we de balans kunnen houden en de groene kraag die Ridderkerk heeft 
in stand te houden. CDA Ridderkerk wil zich ook blijven inzetten op meer en betere 
groenvoorziening in de wijken. Er wordt al meer gerealiseerd door de openbare 
groenstroken te benutten voor een bloemrijk bermbeheer en door middel van een 
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aangepast maaibeleid wordt de biodiversiteit bevorderd. Kleine ingrepen die ons 
leefklimaat binnen Ridderkerk verbeteren. 
 
We hebben de natuur te leen en moeten deze goed doorgeven aan onze kinderen. 
Hierbij is het dan ook goed om actief aan de slag te gaan met klimaatbeleid, de 
energietransitie en duurzaamheid.  
 
Dit is een grote maatschappelijke opgave die de draagkracht van de gemeente te 
boven gaat. Toch willen en moeten we samen met de inwoners van Ridderkerk 
kijken naar wat de mogelijkheden zijn. De aandacht ligt hierbij op laagdrempelige en 
snel te nemen maatregelen die inwoners en bedrijven kunnen uitvoeren. Om dit 
verder te stimuleren faciliteren we dit met een duurzaamheidsfonds en kijken we ook 
hoe de inwoners hier zelf beperkt in kunnen bijdragen. De bijdrage die Ridderkerk 
kan leveren is verwoord in de Regionale Energie Strategie (RES-regio Rotterdam 
Den Haag). 
 
Vragen aan het college: 

• Wat is de stand van zaken met betrekking tot de uitvoering van de 
Warmtevisie? 

• Wat is de stand van zaken met betrekking tot de afspraken met Wooncompas 
over isolatie? 

 
Binnen Ridderkerk passen we de “Zonneladder” toe, eerst opwekking van zonne-
energie middels zonnepanelen op daken en kiezen voor meervoudige duurzaamheid. 
Schaarse grond wordt zoveel als mogelijk voor dubbel gebruik ingezet. 
Bij o.a. het centrumplan wordt nu op verzoek van CDA Ridderkerk onderzocht of de 
parkeerplaatsen kunnen worden overkapt met zonnepanelen, een mooi voorbeeld 
waar grond voor dubbel gebruik ingezet kan worden. 
 
In het kader van klimaatbeleid is het zaak om de continue uitstoot van fijnstof op te 
vangen. Zeker omdat Ridderkerk wordt doorkruist door heel veel snelwegen. Een 
van de mogelijkheden om dit te doen is om vegetatie langs de snelwegen aan te 
brengen. Onze motie over het “gat van Oostendam” sluit hierop aan. Hiermee dienen 
wij een verzoek in tot het plaatsen van een bomenrij tussen Oostendam met de 
snelweg. Enerzijds draagt dit bij aan het klimaatbeleid en anderzijds zorgt dit ook 
voor een meer landelijke beleving vanuit Oostendam. 
 
We leven in Ridderkerk tussen de rijkswegen, met o.a. geluidsoverlast als gevolg. 
Om dit aan te pakken hebben we als gemeenteraad o.a. besloten om een 
geluidsscherm te bouwen langs het Oosterpark. 
 
Vraag aan het college: 

• Wanneer wordt er een start gemaakt met de bouw van het geluidscherm? 
 
Naast klimaatbeleid en energietransitie moeten we ook aan de slag met 
klimaatadaptatie, want dat het klimaat verandert is een feit. Een mooi voorbeeld van 
concreet beleid hiervoor is het Programma Stedelijk Water, wat met algemene 
stemmen is aangenomen in de raad. In dit programma wordt (o.m.) de riolering 
geschikt gemaakt voor intensievere regenbuien als gevolg van klimaatverandering. 
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Gespreide verantwoordelijkheid 
 
Voor CDA Ridderkerk begint politiek met de erkenning van maatschappelijke 
initiatieven. Mensen, buurten, sportclubs, scholen, kerken, moskeeën, 
zorginstellingen, bedrijven: ze leveren allemaal een unieke bijdrage aan de 
samenleving. De overheid geeft al die mensen en organisaties het vertrouwen om te 
doen waar ze goed in zijn. En de burger geeft de overheid het vertrouwen om te 
doen wat zij moet doen. Vertrouwen is dus belangrijk. Niet alles hoeft volgens regels 
en wetten te gebeuren. Mensen en bedrijven weten vaak zelf heel goed hoe dingen 
geregeld moeten worden. 
 
Participatie blijft altijd een punt van aandacht en hier moeten we zorgvuldig mee om 
gaan. In het collegeprogramma 2022-2026 staat ook duidelijk aangegeven dat dit 
een actiepunt is. Als het gaat om het vormen van de gemeente Ridderkerk is dat 
tenslotte iets dat we samen moeten doen. 
 
Afgelopen raadsvergadering is de nota “Betrokken samenleving” aangenomen.  
CDA Ridderkerk vindt het belangrijk dat iedere belanghebbende op een passende 
manier kan meedenken over onderwerpen die spelen in de gemeente. Deze nota 
moet daar verdere invulling aan geven en we zijn dan ook benieuwd naar de 
uitkomst. 
Naast de vernieuwingsslag die we willen maken moeten we niet vergeten dat er al 
vele mooie initiatieven zijn die we moeten blijven ondersteunen en mogelijk ook 
geheel of gedeeltelijk moeten laten integreren in de nieuwe vormen. 
 
Momenteel is er veel onduidelijkheid bij de wijkoverleggen en CDA Ridderkerk vindt 
het dan ook jammer dat de motie “Huidig functioneren wijkoverleggen” niet is 
aangenomen. Hiermee hadden we de huidige overleggen meer duidelijkheid en 
ondersteuning kunnen geven terwijl er gelijktijdig stappen hadden kunnen worden 
gezet naar de vernieuwing. 
 
De participatie met en door jongeren blijft CDA Ridderkerk stimuleren. Het is ook fijn 
om te constateren dat er opvolging heeft plaatsgevonden van de 
kinderburgemeester. Sinds 16 februari 2023 is Mieke Oosterwijk de huidige 
kinderburgemeester van Ridderkerk. 
 
Waar de kinderburgemeester op het gebied van jongerenparticipatie een succes is, 
is het aan de andere kant jammer dat Ridderkerk geen Jongerenraad meer heeft. 
Een duidelijk gemis, maar na verschillende pogingen voor een herstart, is het niet 
gelukt opnieuw een jongerenraad in Ridderkerk te krijgen. Het CDA is van mening 
dat we moeten accepteren als gemeente dat een jongerenraad er op dit moment niet 
in zit, maar wanneer er enthousiaste jongeren zijn om op dit op te pakken, dit zeker 
vanuit de gemeente gefaciliteerd moet worden. 
 
Voor een goede participatie moet ook de informatievoorziening vanuit de gemeente 
op orde zijn. CDA Ridderkerk blijft het college bevragen over de daadwerkelijke 
uitvoering van onze motie rondom wijkdashboards. 
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Het verenigingsleven is voor CDA Ridderkerk erg belangrijk. Verenigingen zijn met al 
hun vrijwilligers het cement van de samenleving. Het onderdeel uitmaken van een 
vereniging draagt o.a. bij aan het gemeenschapsgevoel en kan ook het gevoel van 
eenzaamheid verminderen. 

Er moet meer aandacht komen voor het rijke verenigingsleven dat we in Ridderkerk 
hebben. Het afgelopen jaar heeft CDA Ridderkerk meerdere bezoeken gebracht aan 
onze verenigingen. Gewoon om het gesprek aan te gaan en te horen waar de zorgen 
zitten en hoe we kunnen helpen.  
Enkele zaken die hierbij aan de orde zijn gekomen zijn dat door onder andere 
geldgebrek maar liefst 75% van de kinderen in Ridderkerk geen lid is van een 
vereniging. Maar ook dat de kosten voor de verenigingen fors stijgen door de 
stijgende energieprijzen en dit ook als gevolg had dat er een hogere contributie 
gevraagd moest worden. Deze zaken zijn onder de aandacht van het college 
gebracht. 
Daarnaast vragen we extra aandacht voor V.V. Rijsoord. Zij hebben op dit moment 
een ledenstop moeten inzetten, omdat er niet meer trainingen en wedstrijden op de 
velden mogelijk zijn. Het CDA ziet kansen om V.V. Rijsoord te laten groeien (ook qua 
aantal velden) en hiervoor draagt de vereniging verschillende opties voor. Goed om 
te weten dat het college en de vereniging hierover in gesprek zijn.  

CDA Ridderkerk heeft zich jaren ingezet voor een nieuwe locatie van de Loods en de 
Gooth en we kijken uit naar het moment wanneer deze nieuwe locatie eindelijk 
gerealiseerd wordt. 

Vraag aan het college: 
• Is er al een definitieve datum bekend wanneer het nieuwe gebouw voor de

Loods, de Gooth, RTV Ridderkerk en de muziekvereniging opgeleverd zal
worden?

Naast het actief meedoen van onze inwoners aan het verenigingsleven is het ook 
zaak dat we oog hebben voor de groep inwoners die moeilijk kan aanhaken. Het 
percentage laaggeletterdheid in Ridderkerk is 11%, zaak om hier wat aan te doen. 
CDA Ridderkerk wil dat kinderen bij de start van het basisonderwijs zo min mogelijk 
achterstand hebben, daarom moeten we blijven investeren in Voorschoolse 
Educatie. Het college is hier actief mee aan de slag gegaan en sinds vorig jaar 
hebben verschillende maatschappelijke organisaties hun krachten gebundeld in 'Het 
Taalhuis'. 

Vraag aan het college: 
• Kan het college aangeven welke acties 'het Taalhuis' de afgelopen periode

heeft gedaan om de laaggeletterdheid in Ridderkerk te verlagen?

In de huidige tijden is het voor lokale ondernemers moeilijk. Er zijn mooie plannen 
voor het centrum en nu is het zaak om deze uit te laten voeren. Zorgen dat het 
aantrekkelijk wordt voor onze inwoners en voor bezoekers om naar het centrum van 
Ridderkerk te komen. Op die manier kunnen we onze lokale ondernemers 
ondersteunen. 
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Naast de plannen voor ons centrum vindt CDA Ridderkerk dat we als gemeente er 
alles aan moeten doen om de overige winkelcentra en de diverse winkelstrips in 
stand te houden. Dat moeten we doen door leegstand proberen te voorkomen, maar 
ook te zorgen voor een aantrekkelijke groene en schone openbare ruimte en 
veiligheid. Op die manier kunnen we ook daar de lokale ondernemers helpen. 
 
Publieke gerechtigheid 
 
CDA Ridderkerk staat pal voor de rechtsstaat als onmisbare voorwaarde voor de 
bescherming van menselijke waardigheid. De overheid is er om samen leven 
mogelijk te maken voor ons allemaal. Een betrouwbare overheid stelt duidelijke 
grenzen en geeft mensen zekerheid. De overheid is er ook om onrecht te bestrijden, 
ze moet rechtvaardig zijn. En, de overheid moet zorgen voor mensen die kwetsbaar 
en afhankelijk zijn. 
 
Veiligheid is een zaak van iedereen. CDA Ridderkerk wil de veiligheidsproblemen in 
de gemeente samen met onze partners (politie, brandweer, maatschappelijke 
organisaties, bedrijven en burgers) aanpakken door preventie, toezicht en 
handhaving. 
Voor een echte veilige samenleving hebben we meer nodig dan alleen handhaving. 
Voor het terugdringen van (jeugd)overlast, huiselijk geweld en criminaliteit is 
samenwerking tussen zorg, onderwijs, burgers en maatschappelijke organisaties 
vaak essentieel. 
 
We moeten ons thuis beschermd en geborgen voelen, dit geldt nog meer voor 
kwetsbare groepen. Het gezin als hoeksteen van de maatschappij. Het gezin is de 
plek waar je als kind kunt opgroeien en waar je de normen en waarden van de 
maatschappij meekrijgt. Daarnaast is het ook de plek waar je leert samenleven met 
elkaar. Het is belangrijk dat we dit in stand houden, beschermen en versterken want 
dat thuis staat steeds vaker onder druk. 
 
Het wordt voor jonge gezinnen steeds moeilijker in de combinatie van werken en 
zorgen voor een gezin. Daarnaast zijn de kosten voor levensonderhoud steeds hoger 
geworden. Naast de handreikingen die gedaan worden vanuit de regering zoals de 
hervorming van de belastingheffingen en de toeslagen en een verhoging van de 
kinderbijslag moeten we binnen Ridderkerk kijken of we niet nog meer moeten doen. 
CDA Ridderkerk vindt dat we ook moeten onderzoeken of er nog groepen inwoners 
zijn, die ondanks alle maatregelen toch nog buiten de boot vallen. 
 
Vanuit een veilig thuis is het ook belangrijk dat we als gemeente Ridderkerk veilig 
zijn en een veilige gemeente vraagt om stevige maatregelen. 
 
CDA Ridderkerk vindt het belangrijk dat we meer actie moeten ondernemen tegen 
drugsgebruik. Naast het reactieve moeten we ook kijken of we dit proactief kunnen 
oppakken. We dienen dan ook een motie in voor een campagne tegen drugsgebruik 
om de jeugd er van te doordringen wat voor impact dat heeft en welke 
maatschappelijke gevolgen dat kan hebben. 
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CDA Ridderkerk constateert dat steeds meer buurten actief aan de slag zijn met 
acties op het tegengaan van criminaliteit. Dat doen ze door het instellen van buurt 
WhatsApp-groepen en zijn er buurtouders die jongeren aanspreken. Initiatieven die 
het CDA toejuicht en verder wil uitbreiden. 
Dit geldt ook voor de samenwerking met buurtpreventie, boa’s en de wijkagenten. 
Een mooi samenwerkingsverband waarbij wij ons blijven inzetten voor de 
professionalisering en de inzet van boa’s, minimaal 1 boa per wijk, en pleiten we 
ervoor dat iedere wijk in Ridderkerk minimaal 1 wijkagent heeft. 
 
Het CDA zet zich ook in voor extra camerabewaking op locaties waar extra ingezet 
moet worden op veiligheid. Zo blijft het CDA een voorstander van het plaatsen van 
een camera bij de nieuw op te knappen fietsenstalling aan de Sportlaan-
Rotterdamseweg. Op deze manier wordt het gebruik van deze ov-locatie 
aantrekkelijker, doordat deze locatie een hoger veiligheidsniveau krijgt dan het op dit 
moment heeft. 
 
Voor de verkeersveiligheid is een top 20 aan acties bepaald die vastgesteld is door 
het college en die het CDA Ridderkerk graag opgepakt en opgelost ziet. 
 
Vraag aan het college: 

•  Wat is de status en planning van deze 20 acties? 
 
Verder wordt er geïnvesteerd in goed verlichte oversteekplaatsen en is bekend welke 
ontbrekende schakels er zijn in de wandel- en fietsroutes. Goed om te zien dat hier 
actie op wordt ondernomen door hiervoor een actieplan te realiseren. Tevens wordt 
de kwaliteit van de voet-, fiets- en wandelpaden verbeterd en zetten we naar 
aanleiding van een motie van het CDA in op het plaatsen van fietsnietjes bij elke 
bushalte. 
 
De gemeente Ridderkerk moet goed bereikbaar blijven en vanuit Ridderkerk moeten 
we ook makkelijk naar de ons omringende dorpen en steden kunnen reizen. CDA 
Ridderkerk zet zich in voor goed openbaar vervoer waarbij een goede aansluiting 
moet zijn tussen de HOV-lijnen en de buurtbussen. 
Als middel van openbaar vervoer hebben we ook de waterbus waarbij we naast de 
halte in Slikkerveer ook een halte in Bolnes willen realiseren. Daarnaast willen we 
ook kijken wat de mogelijkheden zijn om Ridderkerk te laten aansluiten bij de 
watertaxi vanuit Rotterdam. 
 
Door de locatie van de gemeente Ridderkerk is het niet verwonderlijk dat er veel last 
is van geluidshinder. Een probleem dat zich, gelet op alle ontwikkelingen, moeilijk 
laat oplossen. Aan de ene kant moeten we meer woningen gaan bouwen wat 
betekent dat er meer vervoersbewegingen gaan ontstaan en aan de andere kant 
willen we de geluidshinder verminderen. Het CDA Ridderkerk zal zich de komende 
jaren sterk maken om de geluidsoverlast de komende jaren te verminderen, 
bijvoorbeeld door het toepassen van Stil Asfalt. 
 
Een ander onderwerp dat ons allemaal raakt is de krapte op de woningmarkt, een 
probleem dat niet alleen Ridderkerk raakt maar heel Nederland. 
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We willen er aan de ene kant alles aan doen om voor iedereen een woning te 
realiseren die voldoet aan de wensen. Aan de andere kant kunnen we onszelf de 
kritische vraag stellen of ons dat ooit gaat lukken. In het huidige tempo zal ons land 
in 2050 22 miljoen inwoners tellen, een groei waar we niet tegenop kunnen bouwen. 
Maar goed, niets doen lost het probleem ook niet op dus moeten we hier actief mee 
aan de slag en heeft het CDA aangegeven 1000 extra woningen te willen realiseren 
in Ridderkerk. Het is dan ook goed dat volgens de nieuwe Huisvestingswet 
gemeenten voor 50% woningen mogen toewijzen aan inwoners van de eigen 
gemeente. Een goede stap om woningzoekenden uit Ridderkerk ook daadwerkelijk 
een kans te geven op een woning in Ridderkerk. 

Binnen Ridderkerk zijn de opties voor nieuwe woningen beperkt. Daar waar de 
mogelijkheden wel zijn moeten we die benutten. Bij nieuwbouwprojecten vragen we 
aandacht voor multifunctionele en toekomstbestendige bouw, zodat het gebouw later 
omgevormd kan worden naar een andere bestemming op basis van de 
veranderende behoeftes en demografische ontwikkeling. Bij de herontwikkeling van 
gestapelde woningen moeten we zeker kijken wat de mogelijkheden zijn om meer 
woningen hiervoor in de plaats terug te laten komen. Dit alles wel gerelateerd aan 
het huidige karakter van ons dorp dat we in stand willen houden. 

Woningbouw heeft ook een impact op de leefbaarheid van de omgeving. Daarom zijn 
we van mening dat bij elk plan, initiatief of visie ook in kaart gebracht moet worden 
welke impact woningbouw heeft op de leefbaarheid, waaronder de impact op 
verkeersdoorstroming en overlast op gemeenteniveau. 

Een belangrijke partner bij het woningbouwvraagstuk is Wooncompas. Een partner 
waar we in Ridderkerk trots op mogen zijn, maar waar CDA Ridderkerk ook kritisch 
op is als het gaat om de participatie die zij voeren bij renovatie en 
nieuwbouwplannen. Daarom heeft het CDA voor de zomervakantie een motie 
ingediend om op een aantal punten in gesprek te gaan met Wooncompas om 
daarover prestatieafspraken te maken. Het CDA is zeer benieuwd naar de 
uitkomsten van deze gesprekken. 

CDA Ridderkerk hecht aan waarden en traditie. De zondag is een dag voor rust, 
bezinning en ontmoeting. Dit kan door bijvoorbeeld een kerkdienst te bezoeken maar 
ook door tijd met familie en gezin door te brengen, actief te zijn bij de sportvereniging 
of met vrijwilligerswerk. Het CDA Ridderkerk vindt deze waarden en tradities 
belangrijk. Het CDA is tegen zondagsopenstelling van winkels in de gemeente. 

Het CDA merkt dat de secularisatie ook impact heeft op Ridderkerk. Bij verschillende 
Ridderkerkse kerken neemt het aantal leden af en we hebben te maken met 
kerkgemeenschappen die samenvoegen en/of hun huidige kerkgebouw niet meer 
kunnen onderhouden. Daarom heeft het CDA eerder aandacht gevraagd voor een 
Kerkenvisie en hiermee is het college aan de slag gegaan. 

Vraag aan het college: 
• Wat is de huidige stand van zaken rondom de kerkenvisie?
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Solidariteit 

CDA Ridderkerk zet in op betrokken burgers om de onderlinge verbondenheid te 
versterken. Er moet betrokkenheid zijn tussen generaties en tussen arm en rijk. We 
leven niet alleen voor onszelf, maar we zijn pas mens door met elkaar te leven. De 
overheid zorgt voor de basis van sociale zekerheid: voor iedereen is er 
gezondheidszorg, onderwijs en inkomen. De persoonlijke factor mag daarbij niet uit 
het oog worden verloren. Het CDA vindt onderlinge verbondenheid tussen mensen 
belangrijk. 

CDA Ridderkerk vindt dat mensen in de eerste plaats zelf verantwoordelijk zijn voor 
hun welbevinden. De opgave van de gemeente is om de mensen hierbij te 
ondersteunen en te faciliteren. Samen met maatschappelijke organisaties, 
verenigingen en sportclubs moet worden gekeken hoe we kunnen zorgen voor een 
gezonde omgeving voor alle Ridderkerkers. Sport zorgt niet alleen voor beweging, 
maar het verbindt ook mensen. 

Een van de belangrijkste speerpunten waar CDA Ridderkerk op wil acteren is 
armoede.  
Bestaanszekerheid is zo’n onderwerp. Dit onderwerp raakt voor het CDA niet alleen 
het financiële probleem, maar ook de vraag wat voor gemeenschap we willen zijn. 
Wat houdt solidariteit, saamhorigheid en de zorg voor elkaar nu daadwerkelijk in?  
Hier zit ook het dilemma in wat we als Nederland of als gemeente Ridderkerk kunnen 
dragen. In hoeverre kunnen we de inwoners van Ridderkerk hierin ondersteunen, 
maar ook in hoeverre kunnen we de vluchtelingen op een sociale manier opvangen 
en ondersteunen? Hiervoor geldt dat er een maximum is aan hetgeen we als 
gemeente kunnen doen. Dat sluit niet uit dat we deze vluchtelingen moeten/willen 
helpen, alleen moet dit wel goed verdeeld worden over Nederland. Daarom hebben 
we landelijk voor de spreidingswet gestemd. Deze wet regelt een eerlijke verdeling 
van vluchtelingen over de diverse gemeentes.  

Er is ook sprake van armoede die niet direct zichtbaar is. Gezinnen met jonge 
kinderen die, vanwege de financiële nood, hun kinderen bijvoorbeeld geen laptop 
kunnen geven. Of nog erger, de kinderen zonder een goed ontbijt naar school laten 
gaan. De ene vorm van armoede is ook beter zichtbaar dan de andere. Het is taak 
voor ons als gemeentebestuur om deze groeperingen te herkennen en daar actie op 
te ondernemen. 
Hoe kunnen we van onze eigen inwoners verlangen dat ze vluchtelingen gaan 
opvangen als ze zelf de eindjes niet aan elkaar kunnen knopen? We moeten zorgen 
dat onze eigen inwoners weer meer rust in hun leven en meer financiële armslag 
krijgen. Een mooi voorbeeld hiervan is de pilot om schulden op te kopen van 
jongeren. 

Eenzaamheid wordt ook vaak ingegeven door armoede. Mensen schamen zich en 
kunnen niet meedoen met anderen. 
CDA Ridderkerk wil zich inzetten om deze ontwikkeling tegen te gaan. Een goede 
samenleving houdt ook in dat we onderling deze signalen herkennen en daar actie 
op ondernemen. We moeten deze Ridderkerkers vroegtijdig gaan herkennen zodat 
we samen met hen de problemen gaan bespreken en tot oplossingen kunnen 
komen. Binnen Ridderkerk willen we proberen de inwoners uit hun isolement te halen 
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met een aanbod van voldoende en passende activiteiten en goede openbare 
voorzieningen. 

Mantelzorgers zijn in onze zorg voor de ouderen, gehandicapten, chronisch zieken of 
andere hulpbehoevenden de grote steunpilaren. Extra aandacht moet worden 
gegeven aan jonge mantelzorgers, zij worden vaak over het hoofd gezien. 

Inclusiviteit, iedereen in Ridderkerk moet mee kunnen doen. Dat is het standpunt dat 
wij als gemeente hebben ingenomen toen wij in 2016 positief hebben gestemd over 
de uitvoering van het VN-verdrag inzake rechten van mensen met een handicap. 
Deze actie heeft in 2019 en 2020 nog een vervolg gekregen met het aannemen en 
ondertekenen van het manifest ‘Iedereen doet mee’. Daarnaast heeft het CDA de 
afgelopen jaren moties ingediend voor toegankelijke picknicktafels, een jaarlijkse 
schouw om toegankelijkheid te testen en een motie (gezamenlijk met de PvdA) en 
een inclusiviteitstoets toe te voegen bij elk raadsvoorstel. 
We merken dat integrale toegankelijkheid een steeds grotere plek krijgt in Ridderkerk 
en de eerste schouw heeft een maand geleden plaatsgevonden met goede tips als 
gevolg. 

Daarnaast geldt dat zolang er organisaties nodig zijn zoals de voedsel-, kleding- en 
fietsenbank we moeten zorgen dat deze organisaties goed gefaciliteerd worden. We 
zijn daarom blij dat het college onderzoek doet naar een nieuwe locatie (oude locatie 
Driemaster in Slikkerveer) zodat al deze organisaties onder één dak kunnen komen, 
een wens die het CDA al langer heeft. 

Tot slot 

De ontwikkelingen in de Ridderkerkse samenleving staan niet stil en de komende 
jaren zullen we nog voor grote veranderingen komen te staan. Het is hierbij dan ook 
heel belangrijk dat we deze ontwikkelingen en veranderingen gezamenlijk kunnen en 
willen oppakken in de sfeer van saamhorigheid. 
Dat alles in een samenleving waar het soms vaker meer “ik” is dan “wij”. CDA 
Ridderkerk wil hier toch het verschil in blijven maken en samen met alle inwoners 
van Ridderkerk de ontwikkelingen en veranderingen oppakken. 

“Minder ik, meer wij” → laten we daarvoor gaan! 

We wensen daarom bij dit alles heel Ridderkerk en daarbij het college, de raad en de 
ambtenaren Gods zegen toe. 

Ton Overheid en Victor Mijnders 

inhoudsopgave
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Echt voor Ridderkerk Algemene Beschouwingen Begrotingsraad 2 november 2023 

Inleiding 

Wat gaat de tijd toch snel. Er is al weer een jaar om. Een jaar waarin veel is gebeurd binnen de 

gemeente, binnen de raad en binnen onze partij. We kijken terug op leuke, spannende en soms wat 

moeilijke tijden. Zowel intern bij EvR zelf, als extern om ons heen. Zo namen we afscheid van ons 

burgerlid Tissa. We zijn haar zeer dankbaar voor haar tomeloze inzet als bestuurslid en fractielid in de 

periode dat ze bij EvR actief was. Jammer dat we het op één punt niet eens konden worden. 

Tegelijkertijd mochten we een groot aantal nieuwe leden welkom heten, waaronder ook een drietal 

nieuwe fractie-ondersteuners. Hoe fijn is dat. Ja, het was me het jaartje wel. 

Een jaar waarin we ook afscheid namen van burgemeester Attema. Een jaar waarin een 

Vertrouwenscommissie werd samengesteld die met elkaar heel voortvarend aan de slag ging om een 

nieuwe burgemeester te werven en te selecteren. En die vonden we. En wat voor één. Een in 

Ridderkerk bekende persoon, die zijn rol als burgemeester met heel veel energie en verve heeft 

opgepakt. En wat een positieve geluiden horen we daarover. Chapeau aan burgemeester Oosterwijk! 

Een jaar waarin we als raad meer naar elkaar toe zijn gegroeid. De sfeer is beter dan vorige jaren. Er 

wordt meer naar elkaar geluisterd, het debat in de raad vindt op een prettige manier en onder goede 

leiding van de nieuwe voorzitter plaats. Het lijkt erop alsof we elkaar meer gunnen en meer 

samenwerken. En hier en daar is zelfs een echt spoor van dualisme te vinden. En dit alles bij elkaar is 

goed, want we hebben allemaal eenzelfde doel voor ogen: Een beter Ridderkerk! 

Er is heel hard gewerkt door de ambtelijke organisatie. Vaak achter de schermen en niet voor 

iedereen zichtbaar. Maar zij hebben de winkel open weten te houden, terwijl het voor hen hele 

spannende tijden zijn geweest vanwege de ontvlechting van de BAR. Vandaar onze oprechte 

complimenten en grote dank aan alle ambtenaren die voor ons als raad, maar bovenal voor alle 

inwoners hebben klaar gestaan in het afgelopen jaar. Ondanks alle moeilijke momenten. Chapeau 

aan hen! Maar ook aan die ambtenaren die in de nieuwe situatie niet voor Ridderkerk komen werken 

én aan wethouder Van Os, die de raad telkenmale goed over de voortgang heeft geïnformeerd. 

Dan niet te vergeten, onze griffie. Onze steun en toeverlaat. En dit jaar in het bijzonder de griffier 

‘himself’. Wat heeft hij een werk verzet tijdens het zoekproces naar een nieuwe burgemeester. Dank 

aan hem. Maar ook aan de overige twee griffie medewerkers, want zij moesten in die periode het 

fort bewaken. En dat hebben ze geweldig gedaan. 

Als laatste dank aan het college. Dank voor de nieuwe plannen die we aangereikt hebben gekregen. 

Op sommige punten zijn we het niet altijd met hen eens; maar op de meeste wel. Dank voor de 

prettige samenwerking op een aantal dossiers, waarbij we er één specifiek willen uitlichten. De 

voortvarendheid waarmee wethouder Van der Duijn Schouten “het dossier” schimmelwoning 

Bloemenbuurt oppakte. Chapeau aan hem! EvR maar bovenal het gezin dat daar woonde is hem 

enorm dankbaar. 

Tot zover onze trip over ‘memory lane’.  Nu kijken naar de toekomst. 
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De toekomst van Ridderkerk. 

Vorig jaar gebruikten we inwoner ‘Evertje’ om onze algemene beschouwingen te schrijven. Dit jaar 

doen we het eens per leeftijdscategorie. Beginnend bij de allerkleinsten onder ons. Verder treft u 

tekst blauw cursief, vetgedrukt en iets groter aan. Dit zijn spreekwoorden, gezegden of uitspraken. 

Of tekst bruin en vetgedrukt. Hier gaat het om verzoeken of vragen aan het college. Als laatste treft 

u tekst bordeaux en vetgedrukt aan. Dit zijn moties die we (mede) indienen.

Kinderen van 0 t/m 13 jaar. 

Met name voor deze leeftijdscategorie dient Ridderkerk schoon, groen, kindvriendelijk en bovenal 

veilig te zijn. Een schoon Ridderkerk geeft een prettig aangezicht en lokt veel minder uit tot 

vandalisme en nog meer vervuiling. Jong geleerd, is oud gedaan. Hier ligt een duidelijke taak voor 

ouders, grootouders, buren en scholen. Iedereen rondom kinderen uit deze leeftijdscategorie draagt 

een steentje bij aan de opvoeding op het gebied van het schoonhouden van de leefomgeving. Dan 

dienen er wel voldoende prullenbakken te zijn die ook op tijd worden geleegd wanneer zij vol zijn. 

Regelmatig komen wij van EvR gebieden tegen waar geen enkele prullenbak staat. Ook inwoners 

klagen er soms over. Er is in 2018 een prachtig afvalbakkenplan geschreven, alleen de evaluatie 

kunnen wij ons niet herinneren.  Daarom het verzoek aan het college om onderzoek te doen naar 

gebieden zonder prullenbak in de buurt en te zorgen dat er daar één wordt geplaatst. Desgewenst 

kan EvR wel met een aantal straatnamen en wijken komen waar dit het geval is. 

Wat binnen deze doelgroep tevens belangrijk is, is hen te stimuleren gebruik te maken van het 

Openbaar Vervoer. Ook hier geldt: jong geleerd, oud gedaan. Grootouders die een ritje met de bus 

naar bijvoorbeeld Diergaarde Blijdorp willen maken, een zwembad, een speeltuin, bioscoop of wat 

dan ook. Juist om de kinderen te stimuleren met het ov te gaan. Dat dienen we aan te moedigen. Het 

is sowieso beter voor het milieu. Maar ook voor de portemonnee. Zeker voor gezinnen die het al 

moeilijk hebben om de eindjes aan elkaar te knopen. Dat geldt ook voor grootouders. We leven 

immers in dure tijden en de kosten voor het Openbaar Vervoer in Nederland behoren tot de hoogste 

van Europa.  

Daarom zijn wij van mening dat niet alleen de AOW’ers gratis met de RET-bus moeten reizen, maar 

ook kinderen van 4 t/m 13 jaar. Ja, inderdaad t/m 13 jaar en niet t/m 11 jaar, zoals vorig jaar als 

proef in Rotterdam werd gestart. Hiertoe dienen wij een motie in: Kinderen van 4 t/m 13 jaar reizen 

gratis met de RET OV. 

Het behoud van groen, en liever nog het uitbreiden daarvan, dat spreekt voor zich. Ridderkerk zet 

daar gelukkig al op in. Het is belangrijk als leefomgeving, maar het is ook belangrijk voor de 

gezondheid vanwege het ‘opvangen’ van fijnstof. Groen werkt ook als geluidsbuffer.  

De aspecten kindvriendelijk en veilig gaan vaak hand in hand samen. Oversteekplaatsen voor 

kinderen, speelterreinen voor kinderen, wegen en straten. Om er maar een paar te noemen. Zij 

dienen overzichtelijk en goed onderhouden te zijn. Dat bevordert de veiligheid. We verzoeken het 

college hier dan ook op in te (blijven) zetten. Evenals een inclusieve samenspeelplek. Alle kinderen 

doen ertoe! Vandaar dat wij de motie Samenspeelplek van de Christen Unie mede indienen. 

Ook verzoeken we het college te blijven promoten om kinderen op de fiets of lopend naar school 

te brengen. Er ontstaan vaak gevaarlijke situaties rondom scholen, kinderopvang of peuterspeelzalen 

vanwege het grote aantal auto’s dat daar op eenzelfde tijd rijdt, parkeert en weer wegrijdt. Gelukkig 

is het college zich dat bewust; nu de ouders of verzorgers nog. 😊 
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Voor deze leeftijdscategorie is het ook belangrijk dat er voldoende sport- en spelaanbod is. Niet 

alleen voor de schoolgaande kinderen in deze categorie. Ja ook voor de allerkleinste! Babyzwemmen, 

baby massage, baby yoga, muziek voor baby’s om er maar een paar te noemen. Natuurlijk vragen we 

niet aan het college om dit te gaan organiseren. Wel om dit te faciliteren. Ruimte bieden aan de 

kleine ondernemer of vrijwilliger die dit wil doen. 

Een goed begin, is het halve werk. Dat geldt ook voor een goed begin van de dag. Daar hoort ook 

een goed ontbijt bij. Helaas is dat niet voor elk kind het geval. Vandaar dat wij het college verzoeken 

betrokken te blijven/zijn, bij het mogelijk maken van schoolontbijten. De belangrijkste maaltijd van 

de dag. Er wordt niet voor niets gezegd: Ontbijt als een keizer, lunch als een prins en dineer als een 

bedelaar. Dan moet er wél iets te eten zijn! Vandaar dat wij de motie Onderzoek behoefte gratis 

ontbijt van Burger op 1 mede indienen. 

Jongeren van 13 t/m 17 

Te klein voor het tafellaken; te groot voor het servet. Net in de pubertijd; denkend dat de 

wereld van jou is. Dat je alles beter weet en kunt. Voor velen nog een redelijk onbezorgde tijd, waar 

leren en het ontdekken van jezelf voorop staat. Maar waarbij ook onzekerheid een rol speelt. 

Onzekerheid over jezelf, je lichaam, je toekomst. Kortom, de gevoelens gaan alle kanten op. En in die 

tijd dien je dan te bedenken hoe je toekomst er uit moet komen te zien. Een keuze maken welke 

studierichting je wilt kiezen. Dat is niet eenvoudig. Dat gaat vaak gepaard met onzekerheid. En dan is 

er nog het sociale aspect. Zeker dat op de digitale snelweg: de socials genoemd. Die je kunnen 

maken en kunnen breken. 

Goede ondersteuning van het thuisfront en de omgeving van de jongere is dan van groot belang. It 

takes a village, to raise a child. Een uitlaatklep om ergens te gaan sporten, met iemand te kunnen 

praten of elkaar gewoon te kunnen ontmoeten. Dat is dan belangrijk. Daarom zijn jeugdhonken of 

ontmoetingsplekken voor hen belangrijk. Dat dient de gemeente te blijven faciliteren. 

Begeleiding op school; begeleiding thuis. Dat dient ook goed geregeld te zijn. En als zaken dan 

escaleren, dient jeugdzorg goed geregeld te zijn. Maar beter voorkomen, dan genezen. Zorgen dat 

het netwerk rondom jongeren zo is samengesteld, dat er eigenlijk geen tot bijna geen specialistische 

jeugdzorg nodig is. Door juist al op een jonge leeftijd de juiste zorg en ondersteuning te bieden. IKC’s 

dragen daar zeker aan bij, vooral als naast een doorlopende leerlijn óók ingezet blijft worden op zorg 

in de scholen. Niet alleen leerachterstanden, maar ook psychische zorg. We verzoeken het college 

dan ook betrokken te blijven bij de ontwikkeling van de IKC’s en de gezamenlijke partners daarin te 

blijven ondersteunen. 

Natuurlijk moeten we de jeugd ook jeugd laten zijn. Onze vorige burgemeester zei dit al. Op die 

leeftijd hoort ontdekken en grenzen opzoeken er gewoon bij. Daarvoor moeten ze dan ook de ruimte 

krijgen. Maar er kunnen ook grenzen worden overschreden, bij het opzoeken van grenzen. En dat 

kan dan juist weer niet. Het vernielen van eigendommen van anderen bijvoorbeeld. De weg naar 

criminaliteit ligt op de loer. En dat is dan ook weer ongewenst. Die weg moet worden afgekapt! 

Zodra we merken dat jongeren het verkeerde pad op gaan, dient daar actie op genomen te worden. 

Door ouders, school, familie, buren, sportverenigingen of anderen die het opmerken. Om erger te 

voorkomen. In het belang van de jongere, in het belang van het gezin waarin hij/zij opgroeit, in het 

van belang van zijn/haar omgeving en in het belang van Ridderkerk. 
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Voorlichting op scholen kan daarbij helpen. Bijvoorbeeld door zogenaamde ervaringsdeskundigen die 

vertellen over hun eigen ervaringen en miskleunen. De zogenaamde do’s en don’ts. De gemeente 

dient dit soort initiatieven te blijven ondersteunen, te faciliteren en wanneer nodig te financieren. 

Op die manier draagt de samenleving een steentje bij aan een veiligere toekomst voor iedereen. Op 

die manier kan inzicht worden gekregen en draagt dit bij aan hopelijk andere keuzes van jongeren. 

Onze jongeren, waarvoor we een verantwoording hebben. 

In het geval dat er sprake is van probleemjongeren en jeugdcriminaliteit zet het college extra geld in. 

Echter, er wordt niets verhaald op de ouders van deze jongeren. Graag vernemen wij van het college 

nog een antwoord op onze vraag: Waarom niet? 

Uiteraard geldt voor deze groep Ridderkerkers ook dat de leefomgeving schoon, groen en veilig dient 

te zijn. Geen alcohol schenken onder de 18 jaar; geen drugshandel op scholen of op straat. 

Handhavers dienen zichtbaar op straat aanwezig maar ook bereikbaar te zijn. Net als de wijkagent. 

Zichtbaar, aanspreekbaar, behulpzaam doch resoluut. En jongeren durven aanspreken op hun gedrag 

en de consequenties daarvan. Vandaar dat wij het college verzoeken om zo snel als mogelijk is te 

zorgen voor een BOA in elke wijk en wijkagenten 80% actief en zichtbaar op straat. 

Kleine kinderen worden groot; worden volwassen. Dus op naar de volgende leeftijdscategorie. 

Jongvolwassenen t/m ‘oud’ volwassenen (leeftijd 18 – 67 jaar) 

Deze doelgroep is zeer gevarieerd te noemen. De categorie 18 – 30-jarigen in deze groep gaan zich 

nog verder ontwikkelen door te studeren, de eerste echte banen te vervullen, te reizen, hun eerste 

stappen naar zelfstandigheid te zetten door hopelijk op zichzelf te gaan wonen. En daar ligt een heus 

knelpunt. Want hoe komen zij aan een (eigen) woning? Een sociale huurwoning is bijna niet te 

krijgen; er zijn er hier te weinig van en de instroom van buiten Ridderkerk blijft groot. Daar moet écht 

iets aan gedaan worden. We roepen het college dan ook op hier krachtig op in te zetten. Daarmee 

bedoelen we niet om huizen te gaan bouwen in de boomgaard te Rijsoord. Er ligt een gerechtelijke 

uitspraak en daar dienen we ons aan te houden. In onze ogen ook het college. Daarmee bedoelen 

we wél de regionale afspraken voor wat betreft toewijzing (sociale) huurwoningen aan te passen in 

het voordeel van Ridderkerkers of, zoals wij eerder al aangaven, uit deze regionale afspraken te 

stappen en het lokaal te regelen. Temeer daar wij geschrokken zijn over het lage percentage van 

slechts 13% dat in 2022 aan mensen is toegewezen die een binding hadden met Ridderkerk. Kom op, 

college, laat uw tanden eens zien op dit dossier. 😉 

Verder geven wij de suggestie mee om net als gemeente Streefkerk eens te onderzoeken of 

woonboten in Ridderkerk mogelijk zijn. Veel jongeren en jonge gezinnen aldaar leven op een 

woonboot. Vraag aan het college: Zou zoiets ook in Ridderkerk mogelijk zijn? 

We zijn blij met de inspanningen van het college op het gebied van ondersteuning van lokale 

ondernemers, organisaties en de ‘koppeling’ met het onderwijs voor stages en startersbanen. De 

samenwerking van de vier O’s; iets wat onze partij al jaren promoot. Chapeau dat u dit in de 

afgelopen periode bent opgestart en dat partijen elkaar goed weten te vinden. Juist van die lokale 

ondernemers moeten we het hebben. Zij zijn belangrijk voor Ridderkerk. Vandaar dat wij hen bij een 

jubileum graag in het zonnetje zetten. Daarom dienen we de motie Jubilerende bedrijven van 

Partij18PLUS mede in. 

Naast (sociale) huurwoningen dient er ook een voldoende aanbod te zijn van gezinswoningen voor 

ouders met kinderen (op komst) en levensbestendige woningen voor inwoners die aan het afschalen 

zijn omdat de kinderen het huis juist weer uit zijn. Als zij kunnen doorstromen komen er meer 
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gezinswoningen vrij en ontstaat er een bepaald evenwicht. We weten dat er niet heel veel vrije 

plekken over zijn om te bouwen. Vandaar ons verzoek aan het college (iets) hoger bouwen te 

stimuleren, toe te staan, en meer appartementen voor ‘oud volwassenen’ en senioren te 

promoten bij projectontwikkelaars en/of woningbouwverenigingen. Daar hebben we behoefte aan 

in Ridderkerk! Nogmaals, EvR wil géén woningbouw mogelijk maken in de boomgaard te Rijsoord. 

We vinden het vanzelfsprekend dat de voorzieningen voor deze, maar ook voor de overige 

doelgroepen, zo ruim mogelijk blijven. Voorzieningen op het gebied van winkels, zorg, cultuur, sport, 

recreatie enzovoorts. Daar waar het college mogelijkheden ziet, nodigen wij u uit om met goed 

onderbouwde en SMART gedefinieerde voorstellen naar de raad te komen. Dan zult u ons 

ongetwijfeld aan uw zijde vinden. 

Het spreekt voor zich dat wij het ook van belang vinden dat Ridderkerk groen, schoon en veilig is en 

blijft. Ook voor deze leeftijdscategorie. Helaas zijn er best veel nieuwkomers in Ridderkerk die onze 

normen en waarden op het gebied van schoonhouden van de leefomgeving onvoldoende kennen 

en/of respecteren. Soms vanwege (nog) onvoldoende kennis van de Nederlandse taal. Dat bleek wel 

uit ons onderzoek bij de flats op de Rijnsingel. Vandaar dat wij de motie Afval campagne van het 

CDA mede indienen. 

Ouders moeten vertrouwen hebben dat hun kinderen in een schone, gezonde en veilige omgeving 

kunnen opgroeien. Verkeersveiligheid moet ook hoog in het vaandel staan, evenals veilige 

oversteekplaatsen, fietspaden, verlichting van straten en pleinen.  

Een goede oversteekplaats bij bushaltes zorgt voor grotere veiligheid bijvoorbeeld. Vandaar dat wij 

de motie Zebrapad bij bushaltes aan 50 km wegen van Partij18PLUS mede indienen. 

Overhangend groen dat voor onveilige situaties zorgt, evenals achterstallig onderhoud in de 

groenvoorziening (denk aan onkruid dat centimeters hoog tussen tegels groeit bijvoorbeeld) mag 

niet meer voor komen. Echt voor Ridderkerk wil dat het onderhoudsniveau voor het groen in álle 

wijken hetzelfde is. Zodra er meldingen binnen komen bij de gemeente, dient dit adequaat opgepakt 

te worden. Altijd met een terugkoppeling naar de melder. Hierbij dus het verzoek aan het college de 

processen, systemen en afspraken met partijen zo in te richten, dat dit ook mogelijk is. Het college 

is al op de goede weg hiermee; maar we zijn er nog niet (helemaal). We zijn blij dat het college 

deelmobiliteit blijft stimuleren binnen onze gemeente, evenals het uitbreiden van laadpalen ten 

behoeve van elektrische auto’s. Een uitdaging daarbij is het parkeren van de deelscooters en -fietsen. 

Maar dat heeft meer met opvoeding van onze inwoners te maken dan dat dit iets voor het college is. 

Toch kunnen we daar als gemeente iets aan doen door met de leveranciers van deze deelscooters en 

-fietsen een vaste parkeerzone/stallingsplaats af te spreken. Vandaar dat we de motie Vaste

stallingsplaatsen deelscooters van Partij18PLUS mede indienen.

De buurtpreventies zijn oren en ogen in de wijk; zeker op het gebied van veiligheid en onveilige 

situaties door overhangend groen, losliggende stoeptegels en dergelijke. Het is belangrijk om hen te 

blijven faciliteren. Gelukkig denkt het college er ook zo over. Echter, voorheen hadden we ook 

wijkschouwen in Ridderkerk. EvR is van mening dat deze wijkschouwen in alle wijken van Ridderkerk 

weer terug moeten komen. Vraag aan het college: hoe denkt u er over om deze wijkschouwen weer 

door heel Ridderkerk te introduceren? 

Veel van de Ridderkerkers hebben één of meerdere huisdieren. Huisdieren brengen gezelligheid, 

zorgen voor socialere ontwikkeling van kinderen, bestrijden het gevoel van eenzaamheid, zorgen 

voor contacten van inwoners onderling, en bevorderen in sommige gevallen de gezondheid van onze 
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inwoners (bijvoorbeeld door het wandelen met een hond of het aaien van een dier, waardoor het 

zogenaamde ‘gelukshormoon’ Oxytocine vrijkomt), enzovoorts. 

Ridderkerk heeft jaren geleden al een dierenwelzijn nota opgesteld. Volgens EvR is deze nooit 
bijgesteld. Mogelijk hoeft dat ook nog niet, maar mogelijk wel. Het is belangrijk deze daarom nog 
eens tegen het licht te houden. Er zijn echter nog best wel uitdagingen op dit gebied. 

De beschaving van een samenleving valt af te meten aan de wijze waarop ze omgaat met dieren, 
aldus een uitspraak van Mahatma Ghandi. In Ridderkerk hebben we onder andere een zorgboerderij, 
een kinderboerderij, het knaagdierencentrum, het NME-centrum, om wat voorbeelden te noemen. 
Maar hoe diervriendelijk zijn wij  als gemeente eigenlijk zelf? 

Regelmatig, en de afgelopen maanden zelfs dagelijks, vinden er in Ridderkerk, met name in de 
omgeving van de wijken Het Zand en Drievliet, ’s avonds zeer harde knallen plaats. Vuurwerk of 
schoten? Dat is niet altijd even duidelijk. Ieder diertje, zijn pleziertje. Daar staat EvR uiteraard achter. 
Maar het is wél heel luid en vuurwerk is sowieso verboden. En heel veel dieren hebben hier last van. 
Dieren in de vrije natuur én huisdieren. Dat kan nooit de bedoeling zijn. Daarom dienen wij een motie 
in om Ridderkerk mee te laten dingen naar meest diervriendelijke gemeente van Nederland. Wij 
hopen hiermee een enorme stap in de goede richting te zetten om dierenleed en tegelijkertijd overlast 
van ernstig knallend lawaai te voorkomen. Wij hopen dat het college en de overige raadsleden dit 
verzoek zullen omarmen. 

Resumerend voor deze ruime doelgroep (18 - 66-jarigen), willen we méér passend woningaanbod, 
goede voorzieningen, extra aandacht voor veiligheid in de ruimste zin des woords en grotere aandacht 
voor diervriendelijkheid. 

Senioren (67+) 

We hebben even getwijfeld hoe we deze doelgroep moeten noemen. Tegenwoordig zijn heel veel 

mensen nog actief en gezond binnen deze doelgroep en 100-jarigen bijvoorbeeld, komen steeds 

meer voor. Waar het bij ons omgaat, is dat deze doelgroep vaak niet meer werkt of in loondienst is. 

Zij besteden hun tijd anders en hebben daardoor andere behoeften. Daar zoemen we graag nader op 

in. 

Mensen in deze doelgroep willen graag goede voorzieningen dichtbij hebben. Goed openbaar 

vervoer behoort hiertoe, evenals een supermarkt, recreatie- en ontmoetingsmogelijkheden, 

sportvoorzieningen, enzovoorts. Daarom pleiten wij ervoor om per wijk deze voorzieningen zo goed 

mogelijk te behouden, te faciliteren en/of te ondersteunen, opdat zij blijven bestaan. En geen lange 

loopafstanden naar een bushalte of een afvalcontainer toe. Het goede werk van veel vrijwilligers 

binnen Ridderkerk zorgt er mede voor dat er een ruim aanbod is op het gebied van elkaar kunnen 

ontmoeten. De gemeente faciliteert veel van deze initiatieven. Chapeau! 

Naast goed Openbaar Vervoer blijven goede WMO-voorzieningen ook van groot belang voor deze 

doelgroep. Vervoer op maat, huishoudelijke hulp, maaltijdservices, trapliften, scootmobiels om er 

maar een paar te noemen. Dit moet goed geregeld blijven. We verzoeken het college dan ook deze 

voorzieningen blijvend op hoog niveau aan te bieden en hierop niet te beknibbelen. 

Een goede gezondheid behouden is voor 67-plussers uiteraard ook belangrijk. Kunnen bewegen 

(wandelen, fietsen, zwemmen, sporten) is essentieel om een goede gezondheid te behouden. Deze 

mogelijkheden dienen dan ook volop aanwezig te zijn in Ridderkerk. Bij de plannen voor een nieuw 

zwembad dient dan ook rekening gehouden te worden met de behoefte van deze doelgroep. 
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Veiligheid speelt ook een rol bij een goede gezondheid. Zeker daar waar het om bewegen gaat. 

Daarom verzoeken wij het college om te zorgen dat onderhoud en verbetering van onze lokale 

straten, wegen en rotondes een punt van aandacht blijft, evenals het duidelijker zichtbaar maken 

van voet-, fiets- en zebrapaden. 

Goede (led) verlichting speelt daarbij een rol. We zijn daarom ook blij met het voorstel dat het 

college de raad in oktober 2023 deed om de openbare verlichting sneller over te laten gaan naar 

Ledverlichting. 😊 

De behoefte om kleiner te wonen en tegelijkertijd niet te vereenzamen en soms een beetje hulp te 

kunnen krijgen is voor 67-plussers ook iets dat speelt. De zogenaamde Knarrenhof-woningen zijn 

daar een goed voorbeeld van. Mocht het college mogelijkheden zien om dit binnen Ridderkerk uit 

te kunnen breiden, dan wordt dit zeer op prijs gesteld. Door EvR, onze inwoners met deze behoefte 

en uiteraard ook de initiatiefnemers voor dit soort woningen. Maar uiteraard is er ook behoefte aan 

seniorenwoningen. Dus bij eventuele nieuwbouw is aandacht hiervoor ook van belang. Het is goed 

wanneer het college dit onder de aandacht brengt van projectontwikkelaars die in Ridderkerk willen 

bouwen. 

Culturele uitjes zijn voor deze doelgroep ook een kans om in de maatschappij te blijven staan, 

mensen te ontmoeten en het huis uit te gaan. Door afname van inkomsten (men is AOW-er met of 

zonder pensioen) zijn deze uitjes vaak een belasting op het besteedbare inkomen. Daarom de vraag 

aan het college of zij mogelijkheden zien om de Ridderkerkpas uit te breiden met een vergoeding 

voor culturele bijeenkomsten/uitjes. Verder dienen we met de PvdA ook een motie in voor 

uitbreiding van de Ridderkerkpas.  Verder dienen al onze Ridderkerkse historische plekken goed 

vindbaar te zijn. Vandaar dat wij de motie Uniformering lokale bewegwijzering van de SGP graag 

mede willen indienen. 

Helaas speelt achteruitgang van de gezondheid ook een rol bij deze doelgroep. Het aantal mensen 

met een vorm van verward gedrag neemt snel toe. Het is daarom van groot belang dat onze 

inwoners bekend raken met de signalen van verward gedrag en wat te doen in zulke situaties. 

Vandaar het verzoek aan het college om hier aandacht aan te blijven geven door gebruik te maken 

van alle mogelijke media-uitingen. Hoe groter het bereik, hoe meer mensen op de hoogte kunnen 

raken waardoor mogelijk ernstige problemen voorkomen kunnen worden. Ook het ondersteunen 

van organisaties die met dit onderwerp bezig zijn is en blijft belangrijk. We verwachten van het 

college dat zij hierop ook (blijven) inzetten. 

Tevens vragen wij het college om periodieke preventieve gezondheidschecks voor AOW‘ers te 

stimuleren. (1 keer in de 2 jaar vanaf de AOW-leeftijd en al dan niet via de GGD). Dit kan al door in de 

Blauwkai informatie daarover te geven en inwoners voor te lichten over het belang van deze checks. 

Algemeen 

In deze beschouwingen hebben we gekozen om per leeftijdscategorie onze wensen, suggesties en 
ideeën mee te geven. Er zijn echter ook onderwerpen die over álle doelgroepen heen van belang zijn. 
Veiligheid is daar één van; maar deze is per doelgroep hierboven al beschreven. In dit onderdeel 
zoemen we nader in op participatie, armoede en gezondheid. 

Participatie is belangrijk. Het betekent actieve deelname aan iets. Het is de historische opvolger van 
inspraak. Het doel van participatie is dat voorstellen breed gedragen worden in en door de 
maatschappij en dat dit de best mogelijke voorstellen zijn. Input van belanghebbenden is daarbij van 
essentieel belang. Het houdt niet per definitie in dat alle suggesties en wensen van deze 
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belanghebbenden worden gehonoreerd. Maar het houdt ook niet in dat zij altijd worden genegeerd. Er 
dient serieus aandacht te worden besteed aan de suggesties en wensen van belanghebbenden en er 
dient een échte terugkoppeling te worden gegeven waarom een suggestie of een wens niet wordt 
overgenomen. Dat houdt in dat er in de planning van projecten rekening gehouden moet worden met 
de doorlooptijd van het participatietraject. Dat dit gedegen plaatsvindt, zodat belanghebbenden niet 
het gevoel overhouden met een kluitje in het riet te zijn gestuurd. 

Het is goed dat het college participatie goed inricht en daarbij rekening houdt met reeds bestaande en 
nog te vormen netwerken en instrumenten. Zoeken naar nieuwe instrumenten om aan te sluiten bij de 
belevingswereld van onze inwoners maakt daar onderdeel van uit. Het college is hier gelukkig al mee 
bezig. 
Net als ons verzoek tijdens de raadsvergadering van 12 oktober 2023 bij het onderwerp Startnotitie 
Betrokken Samenleving, verzoeken wij het college de strijdbijl te begraven en met álle wijkoverleggen 
in gesprek te blijven. 

Het gaat met veel Ridderkerkers best wel goed. Daar zijn wij blij om. Maar met een steeds grotere 
doelgroep gaat het iets minder goed tot slecht, vanwege schulden en/of armoede. De gemeente heeft 
een maatschappelijke verantwoordelijkheid en dient haar inwoners te helpen bij schulden en hen 
proactief te informeren om schulden te voorkomen. Voorkomen is beter dan genezen, nietwaar? 
Vandaar dat wij het college verzoeken om de lokale instanties/platforms die helpen bij 
schuldenproblematiek te blijven faciliteren en ondersteunen. 
Ditzelfde geldt overigens ook voor hen die zich bezig houden met het voorkomen en bestrijden van 
armoede. Social Store, de diverse ‘banken’ (voedselbank, kledingbank, etc.), het IDB, de Huiskamer, 
enzovoorts. Het is van groot belang voor inwoners die armoede kennen dat er hulp is. Eerder 
genoemde schoolontbijten zijn daar voorbeelden van. 

Als laatste halen wij de gezondheid van onze inwoners aan. Daarover is per doelgroep al het één en 
ander over gezegd. Daarom beperken wij ons hier tot PFAS/GENX en de gevolgen daarvan. Samen met 
Partij18PLUS dienen wij een motie in om inwoners die daar behoefte aan hebben, de mogelijkheid te 
bieden een door de gemeente betaald bloedonderzoek te doen om te achterhalen wat de waarden 
van de stoffen PFAS in hun bloed zijn. 

Aangezien wij tevens van mening zijn dat de gemeente een voorbeeldfunctie heeft op het gebied van 
gezondheid en een gezonde levensstijl, zijn wij van mening dat de gemeente in haar inkoopbeleid ook 
dit voorbeeld dient te geven. Dit kan door in dat beleid op te nemen dat men zoveel als mogelijk 
producten aanschaft zonder PFAS en dat men bij aanbestedingen het gebruik van PFAS-producten 
ontmoedigt. Dit dient nader onderzocht te worden. In Dordrecht heeft de raad een soortgelijke motie 
aangenomen. Nu Ridderkerk nog. Inwoners dienen ook zoveel mogelijk actief geïnformeerd te worden 
over PFAS-vrije producten. Hiervoor dienen wij dan ook een motie Onderzoek PFAS vrij inkopen in, 
waarvan we hopen dat deze breed wordt gesteund in de raad en door het college wordt omarmd. 

Daarbij dient EvR tijdens de begrotingsraad 2023 samen met diverse opstellers van moties 

verscheidene moties mede in. Deze moties hebben allemaal betrekking op een betere situatie voor 

Ridderkerk en haar inwoners; op dit moment of in de toekomst. Maar altijd voor een beter 

Ridderkerk! Want daar staan wij voor! 

Wij verwachten daardoor een steentje te kunnen bijdragen aan een betere toekomst voor 

Ridderkerk en hopen dat het college dit ook zo vindt door deze moties te omarmen. Uiteraard 

wensen wij hen veel wijsheid, succes en kracht toe komend jaar. 
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Als laatste een woord van dank aan de fracties welke met onze moties meedachten, die ons lieten 

mee denken met hun moties en uiteraard de fractieleden van EvR en de ondersteuners van de fractie 

voor het meedenken in deze Algemene Beschouwingen en alle moties. 

Cora van Vliet 

Fractievoorzitter Echt voor Ridderkerk 

inhoudsopgave
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Ridderkerks geluk 

Algemeen 

Waarom voelt de ene persoon zich gelukkiger dan de andere? En hoe komt het dat bijvoorbeeld 
de inwoners van Hellendoorn, Wieren en Voorst relatief gezien meer geluk ervaren dan de bijna 
50.000 inwoners van Ridderkerk?  

Hoogleraar Martijn Burgers heeft samen met wetenschapper Martijn Hendriks onderzocht in welke 
gemeenten inwoners zich tussen 2001 en 2021 het meest gelukkig voelden en wat de oorzaak 
daarvan is. Uit het onderzoek blijkt dat inwoners van kleinere gemeenten over het algemeen 
genomen gelukkiger zijn dan inwoners van grote steden. Een lage bevolkingsdichtheid, veel groen 
en een groot saamhorigheidsgevoel blijken bij te dragen aan het geluk dat mensen ervaren.  

Het is dan ook niet verrassend dat een stad als Rotterdam op nummer 1 staat in de top tien van 
minst gelukkige gemeenten. Wel roept het vragen op, als in diezelfde top tien, Ridderkerk op 
plaats acht staat. Of toch niet? Martijn Burgers benoemt in een interview met het Reformatorisch 
Dagblad verschillende factoren die bijdrage aan geluk. “Allereerst is gezondheid essentieel. Ook 
goede sociale contacten en inkomenszekerheid zijn belangrijke zaken”.  

Voor een plaats als Urk, die nummer 2 staat in de top tien meest gelukkige gemeente en waar de 
sociale controle groot is (en dat kan als knellend worden ervaren), kunnen de meeste mensen de 
sociale verbondenheid juist waarderen. Het met elkaar delen van dezelfde opvattingen, geeft 
blijkbaar een gevoel van verbondenheid en stemt tot tevredenheid. Of zoals in een commentaar 
van het RD werd verwoord: “Niet geld, bezit of status maken mensen gelukkig, maar juist 
immateriële zaken, zoals gedeelde waarden en normen”. 

Geluk is nogal een vage term. Want wat is geluk eigenlijk? “Wat geluk exact is, is voor iedereen 
natuurlijk anders. In zijn algemeenheid kun je zeggen dat geluk de mate is waarin mensen zich 
tevreden en prettig voelen met hun leven als geheel”, aldus Burgers. Deze definitie maakt het 
tegelijk heel lastig om verschillende uitspraken van individuen over geluk op te tellen om tot een 
bepaalde gelukscore te komen.  

Tegenwoordig hebben we het daarom al snel over de zogenoemde bestaanszekerheid. We 
hebben het dan over een bestaan met voldoende en voorspelbaar inkomen, een woning, toegang 
tot onderwijs en zorg. Maar ook zaken als veiligheid, vervoer en milieu horen daarbij. Belangrijke 
zaken die ook in onze gemeentebegroting van 2024 en andere raadsstukken terugkomen.  

Hoe belangrijk ook, toch kunnen al deze zaken ons ook als heel betrekkelijk voorkomen. Zeker 
wanneer wij persoonlijk worden geraakt door leed, in welke vorm dan ook. Of neem de wereldwijde 



 Staatkundig Gereformeerde Partij (SGP) 
 

Pagina 2 van 5 
 

gebeurtenissen, zoals de oorlogen in Oekraïne en in Israël. Bepalen die ons ook niet bij 
tijdelijkheid van dingen? Maar zo kun je je afvragen, is er dan niets zeker of bestaat er zoiets als 
blijvend geluk? De Bijbel, die voor de SGP het richtsnoer is voor haar politieke handelen, wijst in 
dat geval op Christus, de zoon van God. Hij is de Hoop van ons bestaan, in leven en in sterven. 
Met dit houvast kunnen we ons richten op de toekomst en invulling geven aan ons politieke werk. 
 
In het kader van de begrotingsdag op 2 november benoemen wij uit de begroting een aantal 
aandachtsgebieden, waarvan er sommige ook raken aan de bestaanszekerheid van mensen. Het 
betreft zaken die wij als SGP extra onder het voetlicht willen brengen. Over sommige onderwerpen 
willen we in het algemeen een opmerkingen maken, een vraag stellen of met een motie komen.  
 

• De ontvlechting van de BAR-organisatie is in volle gang. Het is voor betrokkenen een 
intensieve tijd. Een periode die voor velen ook onzekerheid met zich mee heeft gebracht. 
Kom ik straks op de werkplek van mijn eerste keuze? En zo niet, is er dan nog de 
mogelijkheid om binnen de nieuwe organisatie een geschikte werkplek te vinden? De SGP 
is heel benieuwd hoe de organisatie er begin 2024 qua slagkracht voorstaat en wat de 
consequenties zijn van mogelijke gaten in het ambtenarenbestand. Vraag aan het 
college: kunt u al iets meer zeggen over hoe we er met de Ridderkerkse organisatie 
op 1 januari 2024 voor staan? Wij willen benadrukken dat we de inspanningen die de 
afgelopen periode door collegeleden en betrokken ambtenaren zijn verricht, enorm 
hebben gewaardeerd. Daardoor zien we de toekomst op dit punt ook met vertrouwen 
tegemoet.   

• We zien dat op het terrein van veiligheid adequater wordt opgetreden. Ook is er op dit 
terrein nog veel te winnen. De wens van de SGP dat Ridderkerk zich kan aansluiten bij 
een landelijk dekkend ANPR-cameranetwerk is nog niet vervuld. Vraag aan het college: 
wanneer wordt aan de motie 2021-108 uitvoering gegeven?  Waar mensen zich terecht 
zorgen over maken is de digitale (cyber-)criminaliteit. De risico’s van (grootschalige) uitval 
van digitale diensten, processen of systemen nemen onverminderd toe. Wij zijn blij in de 
begroting te lezen dat het maximale wordt gedaan om de ICT-omgeving van de gemeente 
veilig te houden en dat er ingezet wordt op voorlichting.  
De SGP vindt het ook belangrijk dat mensen zich veilig kunnen bewegen over straat. 
Behalve dat er wordt geïnvesteerd in goed verlichte oversteekplaatsen, vragen wij 
aandacht voor betere verlichting van tunnels. Vraag aan het college: kunt u de 
toezegging doen, dat bij het vervangen van lichtarmaturen naar 
(dimbare)ledverlichting op donkere plekken en tunnels (ook overdag), ingezet wordt 
op extra felle verlichting? De tunnels zijn nu overdag nog steeds een donker gat. Als er 
verlichting is, laat het dan goed gebeuren. 

• De SGP vindt het teleurstellend hoe Ridderkerkers dit jaar de dupe zijn geworden van 
maatregelen die de RET moest nemen ten aanzien van het busvervoer. De extra 
afschaling van de dienstregeling in de zomer spande de kroon. Je zou maar je auto hebben 
weggedaan, om voortaan met de bus te reizen. Het is van groot belang te kunnen 
vertrouwen op een adequate busdienstregeling. Eind vorige week heeft de MRDH een 



 Staatkundig Gereformeerde Partij (SGP) 
 

Pagina 3 van 5 
 

voorstel publiek gemaakt voor borging toekomstbestendig ov in de hele regio. De SGP 
begrijpt dat er grote financiële uitdagingen zijn ontstaan en is blij dat een plan is gemaakt 
voor financiële dekking. HOV Ridderkerk is meegenomen in de plannen. Het plan gaat uit 
dat het ov-aanbod minimaal het afgeschaalde niveau is van corona en dat aanbod de basis 
is voor verdere groei. Vraag aan het college: kan het college zich maximaal inzetten 
voor voldoende busvervoer voor Ridderkerk in het op te stellen toekomstig busplan 
van RET, zodat toekomstige groei van het reizigersaanbod vanuit Ridderkerk 
mogelijk wordt gemaakt? Behalve dat, kijken wij sowieso uit naar de realisatie van 
maatregelen op het HOV-tracé en het bevorderen van de inzet van buurtbussen. 

• Naast werken aan goed openbaar vervoer wordt er terecht onderzoek gedaan naar de 
ontbrekende schakels in de wandel- en fietsroutes. Vraag aan het college: kunt u de 
toezegging doen dat bij dat onderzoek ook expliciet de zogenaamde 
olifantenpaadjes worden betrokken? Het gaat dan om uitgesleten paadjes die inmiddels 
voor wandelaars of bijvoorbeeld fietsers oneigenlijk worden gebruikt, maar een logische 
en snellere verbinding of ontbrekende schakel kunnen zijn tussen bestaande fiets- en/of 
wandelpaden.   

• Er is in Ridderkerk veel moois te vinden en te beleven. Er wordt veel gedaan om de 
Ridderkerkse geschiedenis te bewaren. Belangrijk is het werk van de Oudheidkamer te 
ondersteunen en parels als Huys ten Donck te koesteren. Ook heeft de gemeente onlangs 
haar nek uitgestoken om de museumschool in Rijsoord, waar de capitulatie in 1940 
plaatsvond, te kunnen behouden en de herinnering aan de oorlogsjaren levend te houden. 
Verder kent Ridderkerk tal van herdenkingsplekken, zoals het Lancaster-monument, 
notenboom familie Den Hartog en het oorlogsmonument aan de Donckselaan. Maar ook 
de mooie natuurplekken, zoals de Crezeepolder en het Waalbos zijn het bezoeken waard. 
De SGP vindt dat als wij naar deze en al die andere mooie en belangrijke (herdenkings-
)plekken kijken, de buitenruimte meer mag uitstralen dat Ridderkerk een bijzonder dorp is. 
Het huidige straatmeubilair, en dan specifiek de attentiebebording en bewegwijzering, zijn 
bovendien divers van vorm en vaak van matige ontwerpkwaliteit. In veel gevallen ontbreekt 
simpelweg bewegwijzering en attentiebebording. Dat geldt overigens ook voor 
bijvoorbeeld de lokale winkelgebieden, speeltuinverenigingen en sportlocaties en/of 
verenigingen. De SGP wil daarom met een motie vragen om onder andere een goede 
gebiedsanalyse te maken. Verschillende zaken moeten in kaart worden gebracht, zoals 
de actualiteit van verwijzingen en attenties, de relevantie, de kwaliteit en kwantiteit, en 
welke verwijzingen en/of aanduidingen ontbreken. Daarnaast is advies nodig hoe te 
komen tot een uniforme uitstraling van de (nieuwe) bebording en de te hanteren richtlijnen 
(zoals lay-out en materiaalkeuze) voor de vermeldingen. Het is belangrijk om hier beleid 
voor vaste te stellen en een keuze te maken in de wijze van uitvoering. Laten we 
Ridderkerk beter op de kaart zetten.  

• Er wordt veel in Ridderkerk geïnvesteerd. Zo is de nieuwbouw van het Gemini college 
opgeleverd en wordt de laatste hand gelegd aan de nieuwe sporthal in Drievliet. Een ander 
traject wat loopt, is het onderzoek om te komen tot renovatie of nieuwbouw van 
recreatiecentrum de Fakkel. Dat onderzoek loopt door tot en met 2024, waarbij het van 
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belang is dat een afgewogen keuze wordt gemaakt over de toekomst van de Fakkel. Een 
keuze die in elk geval recht doet aan wat minimaal nodig is. Vraag aan het college: wat 
is de status van het onderzoek en wanneer worden de scenario’s aan de raad 
gepresenteerd? 

• Het is mooi om in de begroting te lezen dat de gemeente zich de komende jaren wil 
inzetten om zoveel mogelijk uitkeringsgerechtigden te helpen aan een baan. We 
onderstrepen het belang om daarbij alles uit de kast te halen. Bijvoorbeeld, waar mogelijk 
inzetten op een tegenprestatie, het inzetten van een sociale (wijk)werkplaats, enz. Vraag 
aan het college: in hoeverre is het nu praktijk, dat als iemand 32 uur kan werken, 
maar er slechts werkaanbod is voor 8 uur, daar alsnog (tijdelijk) op wordt ingezet?   
Een doelgroep waar wij speciaal aandacht voor willen vragen is de alleenstaande ouder 
met kinderen. Het is terecht dat die groep onder voorwaarden wordt vrijgesteld van 
solliciteren. Tegelijkertijd zijn er signalen dat er velen zijn die leven in armoede of op de 
rand daarvan. Vraag aan het college: in hoeverre lukt het om met deze groep in 
contact te komen en waar dat nodig is ondersteuning te bieden al dan niet met 
maatwerk?  

• ‘De kwaliteit van het water in Nederland is ronduit slecht. Door pesticiden en meststoffen 
en door verontreiniging, zoals rioolwater en medicijnresten. Minder dan 1% van de wateren 
in Nederland voldoet aan alle Europese normen voor waterkwaliteit,’ zo is te lezen op de 
website van Natuurmonumenten. Begrijpelijk dat er wordt gekeken naar de veroorzakers. 
Neem bijvoorbeeld het chemiebedrijf Dupont/Chemours. Onlangs heeft een rechter in een 
tussenvonnis geoordeeld dat zij aansprakelijk zijn voor de vervuiling die zij heeft 
veroorzaakt door de uitstoot van PFOA en GenX. Ook oordeelde de rechter dat de 
bedrijven onrechtmatig hebben gehandeld in de periode 1984-1998. Een vraag aan het 
college: wat kan Ridderkerk in samenwerking met bijvoorbeeld het Waterschap, en 
vooruitlopend op een landelijke gestuurde aanpak, zelf nog doen om de kwaliteit 
van het water te verbeteren?  

• De uitdagingen op het terrein van de volkshuisvesting zijn dit jaar toegenomen. Door 
verschillende oorzaken is er bouwvertraging opgetreden en komt nieuwbouw maar 
moeizaam van de grond. Tegen deze achtergrond is het goed om te blijven kijken naar 
kansen om woningaanbod te realiseren dat past bij het Ridderkerkse karakter. Ook 
onderstrepen we nog maar eens het belang van de vitalisering van wijken voor Ridderkerk 
op de middellange termijn. Daarom is het goed dat er gewerkt wordt aan een 
toekomststrategie om in wijken met een verouderd eenzijdig woningaanbod een 
kwaliteitsimpuls toe te passen. Een ander aandachtspunt blijft de betaalbaarheid van de 
energietransitie. Verduurzaming van bijvoorbeeld woningen mag niet onnodig duur worden 
gemaakt.  

• Een uitdaging van een heel andere orde is het beheer en onderhoud van civiele 
constructies en kunstwerken. De noodzaak voor vervanging van de damwand bij Bolnes 
is onverwachts tot ons gekomen en heeft een flinke financiële impact. Bij de behandeling 
van het memo Oeverconstructies Park Maasdonck hebben wij daarom verschillende 
vragen gesteld.  Een daarvan was, hoe helderheid te krijgen over het beheer en onderhoud 
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van oeverconstructies en civiele werken. De antwoorden op deze vragen heeft de SGP 
gelet op de ingewikkeldheid van de casuïstiek, kostenrisico’s en bewonersimpact nog niet 
geheel gerustgesteld. Hoe is bijvoorbeeld het beheer en onderhoud van civiele 
kunstwerken (denk ook aan viaducten en bruggen etc.) georganiseerd? Hoe wordt 
rekening gehouden met einde levensduur (technisch en financieel)? Met name de grote 
objecten kunnen bij vervanging een flinke financiële impact hebben (zoals nu de damwand 
bij Bolnes). En zijn in dit beheer en onderhoud nog verbeteringen mogelijk of noodzakelijk? 
Ook is het van belang te weten hoe toezicht wordt gehouden op de staat van onderhoud 
van oeverconstructies van andere eigenaren dan de gemeente. Vraag aan het college: 
wilt u voor uiterlijk de eerste helft van 2024 een raadsinformatiebrief (RIB) toezeggen 
waar op deze vragen en aandachtspunten wordt ingegaan?  

• De SGP is blij opnieuw te kunnen constateren dat Ridderkerk er financieel uitstekend voor
staat! Zelfs het zogenoemde ‘ravijnjaar 2026’ is na de onlangs verstuurde
septembercirculaire een overbrugbare ‘kloof’ geworden. Waar wij samen met de
Ridderkerkers naar kijken, is hoe de gemeentelijke belastingen en heffingen zich
ontwikkelen. Het is goed nieuws dat in 2024 de tarieven van de gemeentelijke belastingen
en heffingen in Ridderkerk ruim onder het landelijk gemiddelde blijven. Ondanks dat in
Nederland sprake is van hoge inflatiecijfers, is er in Ridderkerk slechts sprake van een
bescheiden stijging van de tarieven en heeft het college de gemiddelde woonlasten (OZB,
afvalstoffenheffing en rioolheffing) laag weten te houden. Deze insteek wordt door de SGP
gewaardeerd! Vraag aan het college: Hoe realistisch is het dat deze positieve trend,
van bescheiden stijgingen van belastingen en heffingen, zich de komende jaren
voortzet?

De SGP kijkt uit naar de antwoorden op bovenstaande vragen en wil het college van B&W en de 
ambtelijke organisatie hartelijk bedanken voor de beantwoording van de vragen die al eerder zijn 
gesteld en beantwoord.   

Tot slot wensen wij het college van B&W, de (burger)raadsleden, de ambtelijke organisatie en alle 
inwoners van harte Gods zegen toe.  

SGP-fractie Ridderkerk 

Nb: vragen zijn vetgedrukt en motie vetgedrukt en cursief weergegeven. 

inhoudsopgave
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ALGEMENE BESCHOUWING 2023 - PVDA RIDDERKERK 

Inleiding 
Op het moment van schrijven van deze Algemene Beschouwing is er veel groot leed in de wereld. De oorlog tussen 
Israël en Hamas, de oorlog in Oekraïne door de Russische inval, he�ige aardbevingen en ander natuur geweld. Er zijn 
veel onschuldige slachtoffers die niets liever willen dan vreedzaam en veilig willen leven en anderen dat ook gunnen. 
Ook in Nederland en Ridderkerk zijn de effecten van al het geweld voelbaar. Veel Ridderkerkers voelen zich 
verbonden met mensen in andere delen van de wereld. En wensen vrede. 
Het gemeentebestuur van Ridderkerk hee� de opdracht om goed voor haar inwoners te zorgen, voor voldoende 
volkshuisves�ng, ook in tegenspoed te zorgen voor een fatsoenlijk bestaan en een veilige samenleving te bevorderen 
die gebaseerd is op respectvolle dialoog.  

Effec�ever beleid 
Het uitdenken en uitvoeren van effec�ef en integraal beleid is niet eenvoudig. Overheidsbeleid beïnvloedt 
huishoudens van Ridderkerk niet in gelijke mate of met dezelfde impact. Ervaringsdeskundigen weten als geen ander 
waar problemen liggen of vandaan komen en hoe beleid kan ingrijpen en samenkomen in een huishouden. Zij 
koppelen de systeemwereld aan de leefwereld en kunnen een brug slaan. Om meer ervaringskennis te benuten in 
de organisa�e dienen wij een mo�e Inzeten Ervaringskennis in. MOTIE BENUTTEN ERVARINGSKENNIS 

Meer aandacht voor de jongeren  
De meeste jeugd deugt. Maar zij hebben het niet makkelijk. Posi�eve en versterkende aandacht zou naar hen uit 
moeten gaan, niet alleen naar de groep raddraaiers maar juist naar de andere groep. Zij hebben veel meer geleden 
onder Corona dan werd verwacht. Docenten, poli�emensen, jongerenwerkers, huisartsen en ook horecapersoneel 
melden dat jongeren meer moeite lijken te hebben met sociale verhoudingen en gedrag, met gevoelens van 
eenzaamheid en uitslui�ng. Het aantal suïcidepogingen op de Spoedeisende hulp is aantoonbaar gestegen. Onder 
jonge mannen is zelfmoord zelfs doodsoorzaak nummer 1.  
Ook veel Ridderkerkse jongeren zijn somber of ronduit depressief. Ook in Ridderkerk draaien families 24/7 roosters 
ter bescherming van hun kinderen. Men loopt tegen wachtlijsten aan. Van maanden. Dit vraagt meer aandacht en 
daadkracht. 

Inzet op het versterken van de Sociale Vaardigheden is nodig waaronder het kunnen beoordelen van informa�e en 
omgaan met social media. Het uitvoeren van de vorig jaar aangenomen mo�e daarover wordt doorgeschoven naar 
volgend jaar. De vraag is of de urgen�e niet wordt gevoeld of de deskundigheid of capaciteit ontbreekt. Of hee� de 
poli�eke wens tot ontvlech�ng van de BAR-organisa�e impact op veel gebieden en zo ja wordt dit dan ook ter kennis 
gebracht aan de raad?  

We gunnen de jongeren een beter en posi�ever perspec�ef … aandacht voor het gezin en snellere hulp, 
jongerenhuisves�ng zodat zij hun leven kunnen starten, meer vaste banen met stabiel inkomen, geen zoek�jd meer 
als zij een uitkering aanvragen, veel coulanter met de kostendelersregeling. Vaker en eenvoudiger schulden 
overnemen en aan de gemeente laten a�etalen, ook voor volwassenen.  

Rolmodellen 
Jongeren hebben meer zichtbare en vooral realis�sche posi�eve rolmodellen nodig. In het onderwijs is sterke aanpak 
nodig om pestgedrag te bestrijden, waarbij wordt erkend als een ui�ng van een onveilige groepsdynamiek -dus een 
probleem van de school- en niet van een onvolkomenheid van een persoon.  
De gemeenteraad hee� ook een voorbeeldfunc�e. Laat als gemeenteraad zien hoe je respectvol van gedachten kunt 
verschillen en toch construc�ef naar een oplossing kunt zoeken waar alle par�jen, ook een minderheid, zich goed bij 
voelt. Laat organisa�es, vrijwilligers en inwoners meepraten en in hun waarde. Laat zien dat het streven naar Inclusie 
niet alleen gaat over mensen met een beperking maar over het samenbrengen van alle mensen los van beperking, 
a�omst, religie of gender.  

Bestaanszekerheid 
Armoede gaat verder dan gebrek aan geld, want het raakt verschillende delen van je leven. Het College voor de 
rechten van de mens stelt dat mensenrechten centraal moeten staan voor effec�ef armoedebeleid. Armoede 
beïnvloedt mensenrechten, en andersom.  
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Ook als je werkt kun je in armoede terecht komen. Veel mensen die voedingswaren halen bij de Voedselbank of 
Foodcompany hebben een baan of zijn ondernemers, maar hebben onvoldoende of geen stabiel inkomen. Dit kan 
komen door een onzeker arbeidscontract, slecht betaalde baan, of door onveilige of ongezonde 
arbeidsomstandigheden. Andersom is het ook zo. Armoede hee� invloed op de mogelijkheid om werk te vinden. Als 
je bijvoorbeeld in de bijstand zit, is je sociale netwerk vaak kleiner of minder relevant. Ook kan het zijn dat je 
vaardigheden zijn verouderd of je zelfvertrouwen is gedaald waardoor je minder snel een baan vindt.  

Lokale ondernemers hebben veel mensen in dienst en zijn de motor onder onze economie. Een groot aantal 
ondernemers is al maatschappelijk betrokken. Wij vragen het college om hen te informeren en zo mogelijk te 
ondersteunen in het omgaan met personeel met financiële problemen zoals bij beslaglegging op het salaris, en wij 
vragen het college om op bijvoorbeeld het jaarlijkse drukbezochte en gepromote ondernemersevent ook aandacht te 
schenken aan maatschappelijke betrokkenheid. Uiteraard verwachten wij dat de gemeente als werkgever of 
begeleider naar werk daarin een goed rolmodel zal zijn. 

Preven�e en gezondheid 
PFAS (GenX-stof) brengt gezondheid- en milieurisico’s met zich mee. Ze worden nauwelijks afgebroken, zijn toxisch, 
verspreiden zich erg makkelijk en hopen zich op in mensen, dieren en planten. Nu al krijgen Nederlanders via 
drinkwater en met name voedsel te veel PFAS binnen, hoger dan gezondheidskundige grenswaarde. (onderzoek 
RIVM). Door informa�e rondom de lozingen door Chemours/DuPont zijn we meer alert. Het rechtvaardigt lokale 
maatregelen ook voordat de risicolimieten zijn bereikt. Het college van Ridderkerk kan ac�ever aansluiten bij de 
oproepen uit omliggende gemeenten en die rondom de 3M fabriek om de volksgezondheid te beschermen.  

Armoede veroorzaakt stress en dat kan je gezondheid beïnvloeden. Je kunt bijvoorbeeld een ongezond 
voedingspatroon krijgen en medische zorg vermijden. Ouderen zijn a�ankelijk voor hun zorg en kunnen niet zelf de 
hulpmiddelen aanschaffen, verhuizen is duur. Veel mensen zijn onvoldoende verzekerd voor de tandarts waardoor zij 
in geval van nood kiezen of tanden laten trekken omdat er geen geld is voor een andere oplossing. Een niet compleet 
of onverzorgd gebit hee� weer invloed op het sociale leven en het vinden van werk. Veel mensen hebben baat bij 
vitamine D maar dat wordt niet meer vergoed. Mensen in armoede leven doorgaans korter en hebben vaker langer 
een slechtere gezondheid. Andersom is het ook zo. Gezondheidsproblemen kunnen leiden tot armoede. Bijvoorbeeld 
als je hoge energierekeningen hebt, omdat je een medisch apparaat nodig hebt dat veel stroom verbruikt, of dat de 
kachel hoger moet vanwege jouw gezondheid. Mensen met een beperking kunnen niet al�jd werken of een inkomen 
verdienen boven het minimum terwijl er wel hogere zorgkosten zijn. Het Noodfonds en de bijzonders bijstand 
kunnen in Ridderkerk ruimhar�ger worden ingezet.  

Alle kinderen kansen 
In Ridderkerk groeien ca 1100 kinderen op in armoede. Als je met honger naar school gaat heb je minder energie 
voor je concentra�e. Daardoor kun je meer moeite hebben met het leren van bijvoorbeeld rekenen, lezen en 
schrijven. Bijles is vaak niet betaalbaar. Ook beschikken de kinderen niet al�jd over de tegenwoordig noodzakelijke 
zaken als een fiets, laptop, internet en een goede telefoon. Andersom is het ook zo. Als je geen toegang tot 
kwalita�ef en betaalbaar onderwijs hebt gehad, kun je meer moeite hebben met sollicita�es. Bijvoorbeeld doordat je 
bepaalde vaardigheden en kleding mist voor de baan die je graag wilt.  

Kinderen bewegen minder dan gewenst. Aantrekkelijke groene inclusieve speeltuinen zijn belangrijk om meer 
kinderen vaker buiten te laten bewegen. We dienden daartoe een mo�e in die nagenoeg unaniem werd 
aangenomen. Deze is nog niet volledig uitgevoerd. Niet alle buurten hebben een aantrekkelijke inclusieve speelplek 
en daarom dienen wij van harte de mo�e Samenspeelplek mede in. Wij vragen van het college om te beginnen in de 
minst groene wijken en in de wijken waar kinderen minder kansen hebben.  

Mogen MEEDOEN is een mensenrecht  
Gebruikers van de Ridderkerkpas waarderen deze zeer, wel is gevraagd of de pas uitgebreid kan worden. Zo willen 
mensen graag mensen thuis ontvangen en daarvoor behang of energiebesparende maatregelen te willen kopen bij 
lokale ondernemers of spullen voor hun fiets. Het kunnen aanschaffen van een bijvoorbeeld een Roterdampas gee� 
meer mogelijkheden voor ontwikkeling en ontspanning zoals met de kinderen naar Blijdorp of het Mari�em 
Museum. Voor uitbreiding van de mogelijkheden om de Ridderkerkpas in te zeten dienen wij de mo�e 
Ridderkerkpas in. MOTIE RIDDERKERKPAS 
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De raad moet voor iedereen mogelijkheden creëren om deel te nemen aan gemeenschapsac�viteiten en 
besluitvormingsprocessen. Als je minder kunt meedoen in onze samenleving, kun je het gevoel hebben dat je er niet 
bij hoort. Bijvoorbeeld de bus nemen voor familiebezoek of bij een kinderac�viteit of buur�ni�a�ef zijn dat geld kost. 
Of je huiskamer opknappen zodat je bezoek kunt ontvangen. Als niemand om jouw mening vraagt als hulpvrager of 
als ervaringsdeskundige heb je ook geen invloed op het beleid dat bepaalt hoe jouw leven eruitziet. Veel ouderen of 
mensen die financieel zwaarbelast zijn hebben geen energie om ac�ef par�cipa�e avonden te bezoeken. Zij melden 
hun zorgen vaker aan iemand die ermee aan de slag kan bijvoorbeeld een lid van een wijkoverleg. PvdA Ridderkerk 
vindt wijkoverleggen een onmisbare schakel in het de par�cipa�eketen. 

Meer gezelligheid dichtbij 
Mensen die zorg en aandacht behoeven wonen in zorg of verpleeghuizen of bezoeken een dagbesteding. De sociale 
kring wordt met de jaren kleiner. Aandacht, bezoek en gezelligheid hebben grote waarde. Vanuit het Ridderkerkse 
gemeentebestuur zouden wij deze inwoners graag posi�eve aandacht geven. En ook een reden geven om weer 
iemand uit te nodigen om op de koffie te komen. Zelfstandig wonende ouderen zouden bijvoorbeeld kunnen worden 
uitgenodigd in Burgerzaken of uitgenodigd worden om het lekkers af te halen. Voor het bevorderen van gezelligheid 
en contact dienen wij de mo�e Ridderkerk trakteert in. MOTIE RIDDERKERK TRAKTEERT 

Betaalbaar kunnen wonen is een recht 
Ridderkerk is verantwoordelijk voor goede huisves�ng van haar inwoners. Het beleid van de afgelopen jaren om de 
sociale woningvoorraad in te krimpen doet zich nog steeds voelen. En wordt versterkt doordat huurwoningen door 
huurs�jgingen in de vrije sector zijn gekomen en ook het aantal sociale koopwoningen door de prijss�jgingen is 
verminderd. Wij verwachten van het college dat bij de ontwikkeling woningloca�e Beverbol vooral betaalbare sociale 
huurwoningen worden gerealiseerd met daarin jongerenwoningen en mogelijk een Knarrenhof met binnentuin. 
Meer betaalbare duurzame woningen en levensloopbestendig zijn nodig. Rollatorproof is immers ook Buggyproof. 
Waarbij PvdA Ridderkerk wil bouwen voor de huidige bevolking en gentrifica�e afwijst. Zonder regie wordt 
Ridderkerk beetje bij beetje helemaal volgebouwd met ruimteslurpers als villa’s en twee-onder-een kappers voor 
mensen uit de regio.  
Het is de vraag of de gemeente Ridderkerk klaar is voor de Omgevingswet. De posi�e van inwoners moet ac�ef en 
stevig worden ingebed in lokaal beleid. Transparan�e complete communica�e is nodig zodat inwoners geïnformeerd 
kunnen zijn over de plannen in een gebied.  
PvdA Ridderkerk is blij dat de nieuwe appartementenblokken bij het Ronde Sant lager worden. Wij blijven de 
plannen, het proces en de communica�e kri�sch volgen. 

Onderdak  
Het aantal (economisch) dak en thuislozen dat bekend is bij het gemeentebestuur wijkt af van het aantal dat 
maatschappelijke organisa�es in Ridderkerk aangeven. In Ridderkerk is er geen opvang, mensen worden 
doorverwezen naar Roterdam en die voorziening sluit om veel redenen niet aan bij deze groep. De gemeente zou 
moeten overwegen om het aantal dak- en thuislozen in Ridderkerk beter in kaart brengen en onderdak te bieden 
�jdens het regen- en winterseizoen voor overnachten, opwarmen, douchen en het drogen van slaapzakken en 
kleding. 

Groen en open 
Bomen, open groengebieden en insectvriendelijk beleid zijn een belangrijk klimaatgroen kapitaal. Ridderkerk voelt 
als een dorp ook door de agrarische gronden om ons heen. Die open groene gebieden rondom de wijken staan onder 
druk. Eigenaren en projectontwikkelaars zien mogelijkheden om veel geld te verdienen met woningbouw. De 
belangen zijn groot en men kent elkaar in Ridderkerk. Een zorgvuldige en transparante belangenafweging en het 
proces zijn belangrijk. De gemeenteraad kan veel krach�ger bepalen of Ridderkerk als gemeente wel gebaat is bij de 
plannen van de ontwikkelaars en zo nodig ook krach�ger bepalen welk type woningen er gebouwd mogen worden.  
PvdA Ridderkerk pleit al langer voor een dialoog in de gemeenteraad over welk Ridderkerk we willen zijn en hoe 
Ridderkerk erover 25jaar uit zal zien. Niet alleen ten aanzien van de agrarische gebieden. Gezien de grote druk vanuit 
verschillende hoeken op onze gemeente is een heldere gedragen Toekomstvisie actueler dan ooit.  

Mobiliteit 
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Ridderkerk hee� geen fijnmazige ov-structuur en geen stevige ov-ruggengraat die Ridderkerk verbindt met 
belangrijke ov-knooppunten als Roterdam Centraal en Dordrecht Centraal. Er zijn al�jd overstappen nodig met de 
daarbij behorende reis�jdverlengende overstap�jden. Verschraling ligt steeds op de loer. Buslijnen blijken steeds 
weer erg gevoelig voor bezuinigingen. 
Wij zijn blij dat in antwoord op onze vragen naar voren kwam dat buslijn 143 op termijn terugkeert. Wij vragen de 
wethouder om de termijn zo kort mogelijk te laten zijn. 
Ridderkerk mag trots zijn op de vrijwilligers van de Buurtbus die het inwoners mogelijk maakt om naar andere wijken 
en ov-lijnen te reizen. Oostendam zou beter ontsloten kunnen worden. En daarom dienen wij daartoe en ter 
versterking van de buurtbus een mo�e Buurtbus in. MOTIE BUURTBUS  

Het Doelgroepen vervoer blij� een aandachtspunt. Begin van het schooljaar werden de riten zo laat of niet gereden 
dat ouders van zorgleerlingen in problemen kwamen. Ook het WMO-vervoer liet en laat veel afzeggingen en 
oplopende wach�jden zien. De vraag waarom dit zo lang kan en kon gebeuren en waarom deze slechte uitvoering 
van de afspraken niet ac�ever aan de raad is gemeld.  

Het college hee� toegestaan dat er weer veel groene ‘deelscooters’ in de openbare ruimte zijn geplaatst. De ervaren 
overlast ervaren is er doordat het zicht op kruisingen wordt belemmerd en doordat rolstoelen of voetgangers te 
weinig ruimte overhouden of geblokkeerd worden.  Er zijn afspraken gemaakt over het parkeren van deze 
huurscooters maar er zijn geen parkeerhubs gemaakt zoals in andere gemeenten om parkeeroverlast tegen te gaan. 
Wij herhalen ons verzoek om hiertoe over te gaan.   

Veiligheid 
Een toenemend aantal inwoners voelt zich onveiliger. Overlast in winkelcentra, berichten over drugsverkoop en 
kinderen met messen hebben impact. Zichtbaarheid van de Boa’s en poli�e kan helpen dat mensen zich veiliger 
voelen, tegelijker�jd begint het ook met nabijheid, houding en gedrag.  
In diverse gemeenten zijn posi�eve ervaringen opgedaan met een pop-upstore veiligheid, waarbij poli�e, brandweer, 
boa’s en buurtpreven�e op een laagdrempelige manier voorlich�ng geven aan inwoners, bijvoorbeeld over 
preven�eve veiligheidsmaatregelen, zo gewenst kunnen ook andere relevante maatschappelijke organisa�es en 
verenigingen deelnemen. Het is een crea�eve oplossing is om de leegstand in het Winkelhart (�jdelijk) te 
verminderen en zorgt voor nabijheid en toegankelijkheid. Daartoe dienen wij een mo�e in. MOTIE POP UP STORE 

Criminaliteit die grote impact hee� op inwoners hee� de aandacht van de burgemeester. Een persoonlijk woord 
nadien wordt zeer gewaardeerd en werkt helend.  Wij steunen de inzet op het tegengaan van babbeltrucs, 
burenoverlast en woninginbraken. En kijken uit naar een informa�eavond over Ondermijning. 

Soms zit veiligheid meer in technische zaken. Bij een recent ongeval op een weggetje duurde het lang voordat de 
hulpdiensten er waren omdat het pad tussen Lancaster monument en SursumCorda geen naam had.  
TOEZEGGING: Wij vragen de toezegging dat alle paden en wegen aangeduid gaan worden zodat de loca�e vindbaar is 
bij calamiteiten. En dat bij de tenaamstelling vrouwennamen prevaleren.  

Rechtsbescherming 
Als je in armoede lee� of onvoldoende vaardig bent, is het moeilijker om je recht te halen. Wij verwachten van het 
college om hiervoor meer aandacht te hebben. Je kunt bijvoorbeeld geen dure advocaat betalen. Of naar de juiste 
organisa�e reizen. Ook kan het zijn dat je zoveel zorgen hebt, dat je geen �jd hebt om uit te zoeken waar je eigenlijk 
allemaal recht op hebt. Andersom is het ook zo. Als je minder gebruik kunt maken van je recht, kom je sneller in 
armoede, bijvoorbeeld als je niet weet bij welk juridisch loket je moet zijn. Of als je niet goed overweg kunt met 
computers, niet goed kunt lezen, of moeilijk iemand om hulp kunt vragen. Ervaringsdeskundigen kunnen een brug 
slaan.  

Financiële verantwoording 
De PvdA frac�e is van mening dat gelden bestemd voor het Sociale Domein of voor kwetsbare huishoudens moet 
worden ingezet of behouden voor deze doelen. Steeds moet helder zijn hoeveel van het budget wordt ingezet voor 
uitvoering en ambtenaren en hoeveel daadwerkelijk bij inwoners terecht komt. 
Er is geïnvesteerd om de financiële stukken visueler te maken, op hoofdlijnen en in lijn te brengen met de laatste 
wetelijke richtlijnen. De stukken zijn goed leesbaar voor boekhoudkundigen en accountants. De vraag is of de 
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informa�e toegankelijker is geworden voor inwoners. Informa�e over een bepaald onderwerp staat over 
verschillende pagina’s verspreid. Inwoners moeten makkelijk informa�e over ‘hun’ onderwerp kunnen vinden. Meer 
duiding, vergelijkingscijfers en informa�e lijken gewenst.  

Tot slot 
Wij bedanken de ambtelijke organisa�e dat zij ondanks alle onrust door de poli�eke wens tot ontvlech�ng van de 
BAR-organisa�e zich zo inzeten voor Ridderkerk. Wij wensen college en raadsleden een warm hart en ruimhar�gheid 
toe bij het vormgeven van beleid voor de Ridderkerkers en hun kinderen, die steun nodig hebben voor een 
behoorlijke levensstandaard. En een koel hoofd bij hen die dat niet nodig hebben.  

Met vriendelijke groet,   
Frac�e PvdA Ridderkerk 

Jeroen Rijsdijk 
Arianne Ripmeester 

Lydia Kramer-Blansjaar 
Gerda Veerman 

inhoudsopgave



Partij 18PLUS Algemene Beschouwingen 2023 

Partij 18PLUS heeft aangegeven dat zij geen Algemene Beschouwingen op 

schrift zal uitbrengen. Partij 18PLUS beschouwt het hele jaar door. 

inhoudsopgave
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Algemene beschouwingen 2023 - ChristenUnie 

Vooraf 

Het jaar 2023 is alweer bijna voorbij. Het jaar waarin afscheid werd genomen van de BAR-organisatie, en het raamwerk 
voor de nieuwe Ridderkerkse ambtelijke organisatie is opgetuigd. Vanaf 1 januari 2024 moet deze nieuwe organisatie 
gaan draaien.  
Niet alleen lokaal zijn er organisatorische veranderingen in aantocht. Op 22 november mogen we weer naar de 
stembus voor de Tweede Kamerverkiezing. Wat wordt de nieuwe zetelverdeling straks? En belangrijker nog: gaan we 
nu echt een verandering krijgen in bestuurscultuur? En gaat er écht werk gemaakt worden op al die belangrijke 
thema’s als klimaat en energietransitie, de woningbouwopgave, de biodiversiteit, de bestaanszekerheid, goed 
openbaar vervoer en goede zorg?  

Wanneer we op mondiaal niveau kijken, zien we welke nood er in de wereld is. Berichten over oorlogen, steeds meer 
polarisatie en conflicten, natuurgeweld en armoede en honger komen dagelijks via de media onze huiskamers binnen. 
Het geeft zorgen en het leert ons tegelijkertijd ook dankbaar te zijn voor de vrijheid en (relatieve) rijkdom die wij hier 
in ons land, en lokaal in onze eigen gemeente bezitten. En het geeft ons de verantwoordelijkheid om binnen onze 
eigen invloed het goede te doen. Het goede voor de mensen direct om ons heen en het goede voor Ridderkerk.  

Daarom nu terug naar de Ridderkerkse begroting voor 2024. De teksten in de programmabegroting zijn direct 
gekoppeld aan het coalitieakkoord en het collegeprogramma. Dat is enerzijds positief, het maakt het goed te herleiden 
op welke wijze dit college het collegeprogramma wil gaan uitvoeren. Maar de keerzijde is dat we nu wel missen wat 
er het komend jaar wordt gedaan op diverse andere terreinen die niet of nauwelijks aan bod kwamen in het 
collegeprogramma. Beleid en daaraan gekoppelde actieprogramma’s die wel eerder door de raad zijn vastgesteld. 
Binnen de gemeentelijke organisatie wordt daar toch zeker ook nog wel aan gewerkt het komend jaar? 
Wat bijvoorbeeld ontbreekt, is wat het college het komend jaar doet op het belangrijke terrein van de 
klimaatverandering. Als we in de begroting zoeken op het woord ‘klimaat’, komen we dit woord vijf keer tegen. Vier 
keer gaat het dan over ‘economisch vestigingsklimaat’. En de vijfde keer is alleen een verwijzing naar het 
beleidsdocument ‘Klimaatvisie’. En ook de Warmtevisie wordt alleen als beleidsdocument genoemd, maar welke 
stappen dit college hierin wil ondernemen is nu niet inzichtelijk. College, u neemt deze onderwerpen toch wel serieus 
mogen we hopen? Welke stappen kunnen we komend jaar van u verwachten op deze beide onderwerpen? 

Daarnaast viel ons op dat de indeling van de begroting dit jaar is veranderd: de toelichting op de begrote posten staan 
niet meer bij het programma zelf. En de uitwerking van de begroting in de onderliggende taakvelden staat ook op een 
andere plek. Zo wordt de begroting wellicht voor de boekhouders en accountants beter, maar niet voor de 
geïnteresseerde lezer. En ook niet voor de raadsleden, die wel een controlerende taak hebben. Vraag aan het college: 
bent u bereid om met raad na te denken over een andere weergave van de begroting voor 2025? 

De ontmanteling van de BAR-organisatie is in 2023 nadrukkelijk merkbaar. Niet alleen in het debat, waar wij soms fel 
waren in het uiten van onze zorgen over de gevolgen ervan. Inmiddels komt ook vanuit het college de boodschap dat 
projecten vertraging oplopen vanwege personele problemen, gerelateerd aan de organisatieverandering. Onze 
conclusie is dat we in ieder geval over het jaar 2023 flink aan slagkracht hebben ingeboet. Hoe zal dat zijn in 2024? 
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Natuurlijk, een nieuwe organisatie opzetten kost tijd en energie, en draait niet vanaf dag één op volle toeren. Maar 
laten we met elkaar hopen dat we bij de algemene beschouwingen in 2024 niet opnieuw moeten concluderen dat de 
organisatie nog niet op peil is. We wensen de nieuwe organisatie veel succes toe! 
Het college geeft aan dat ze, ondanks de personele issues in deze raadsperiode, ervan uitgaan dat alle doelen uit het 
collegeprogramma nog gehaald kunnen worden. Welke druk legt ze zelf dan op deze organisatie? Is dat verantwoord? 
 
De ChristenUnie is blij met onze nieuwe burgemeester, en dat geluid horen we ook van anderen! Marco Oosterwijk 
heeft zich in de afgelopen periode nadrukkelijk gepresenteerd aan heel Ridderkerk. Van jong tot oud, van moskee tot 
kerk, van sportverenigingen tot maatschappelijke organisaties en initiatieven. We mogen trots zijn op zo’n boegbeeld! 
En niet alleen zijn we trots op onze burgemeester, maar ook op onze kinderburgemeester Meike Oosterwijk. Mooi 
hoe zij zich op haar jonge leeftijd al zo inzet, en onder andere aandacht vraagt voor pestgedrag. Bedankt Meike! 

Wanneer twee vrienden samen zijn en één van beiden valt, helpt de ander hem weer overeind. 
Een koord dat uit drie strengen is gevlochten, is niet snel stuk te krijgen (Prediker 4: 10, 12). 

Met de bovenstaande Bijbeltekst uit Prediker als bril hebben we gekeken naar de begroting en schreven we onze 
algemene beschouwingen van 2023. Het is de tekst waarmee het landelijk verkiezingsprogramma van de ChristenUnie 
start. Een tekst die goed laat zien waar we ook als fractie in Ridderkerk voor willen staan. Het typeert iets van onze 
hoop en ons verlangen. We willen meebouwen aan een Ridderkerk waarin mensen om elkaar geven, zorgzaam zijn 
voor elkaar en waarin men verder kijkt dan de eigen kring. Een dorp waarin men zich verbonden voelt en 
verantwoordelijkheid neemt. Een dorp waar men hoop biedt of hoop vindt en een dorp dat oog heeft voor de 
schepping. Een zorgzaam Ridderkerk waarin samen centraal staat.  
 

Leven in een zorgzaam Ridderkerk 

In Ridderkerk willen mensen in een veilige en zorgzame buurt wonen. Een omgeving waar buren elkaar helpen en 
samen leuke en verbindende activiteiten organiseren. Binnen zorgzame buurten helpen mensen elkaar, bijvoorbeeld 
door boodschappen te doen voor een buurman of een luisterend oor te bieden in moeilijke tijden. Hierdoor hoeven 
mensen minder vaak een beroep te doen op dure zorg, wat ook financiële voordelen oplevert. 
Dit is vooral belangrijk in de ouderenzorg, waar zorgzame buurten helpen om langer zelfstandig en gelukkig te blijven 
leven in hun eigen buurt, ook wanneer je ouder wordt. Kortom, zorgzame buurten zijn veilig, praktisch en 
kostenbesparend, en ze dragen bij aan het welzijn van iedereen, inclusief ouderen. We moeten hierin investeren voor 
een sterke toekomst.  
 
Vanuit het coalitieakkoord wordt sterk ingezet op een veiliger Ridderkerk. Dat is mooi en belangrijk. Er wordt geld 
vrijgemaakt voor voldoende boa's, meer ingezet op ondersteuning buurtpreventie en er wordt hard opgetreden tegen 
het overtreden van wet- en regelgeving op het gebied van veiligheid en leefbaarheid. We hopen mee met het college 
dat dit de sleutel is om de problemen op te lossen, al blijven we van mening dat dit niet de belangrijkste sleutel is. 
Wanneer we naar de cijfers rondom veiligheid en openbare orde kijken op het dashboard van 
‘waarstaatjegemeente.nl’ zien we nog weinig hoopgevende signalen dat dit beleid voldoende is. In deze tijd van 
overbelasting bij justitie is de focus op ‘lik op stuk’ volgens ons nu niet juist. Zet ook daarom juist nu in op preventie! 
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Zet in op jongerenwerkers. Intensiveer de samenwerking tussen de wijkagent, de boa, de jeugdwerker en de 
zorgdocent en leerplichtambtenaar. Want met voorkomen regelen we pas échte veiligheid. Vraag: welke (extra) 
stappen gaan er op het gebied van preventie worden gezet vanuit het veiligheidsdomein in 2024? 

Bouwen aan een zorgzaam Ridderkerk 

Een zorgzaam dorp bouw je met mensen, maar ook met stenen. Nadenken over de structuur van een wijk, over het 
bouwen van passende woningen zodat verschillende doelgroepen samen kunnen wonen is daarom belangrijk. Net als 
overal in Nederland is in Ridderkerk woningbouw een belangrijk aandachtspunt.  
Als ChristenUnie onderschrijven we de doelen in de dit jaar vastgestelde woonvisie en zijn we enthousiast over het 
actieplan ‘Samenredzaam’. Daarin lazen we o.a. over nieuwbouw van senioren- en geclusterde woningen en het 
organiseren van zorg dichtbij huis, het oprichten van wijkcoalities en de ontwikkeling van zorgsteunpunten in de 
wijken. Voor ons verrassend dat de uitwerking van dit actieplan niet terug te zien is in de begroting 2024. Vraag: Welk 
budget is binnen de begroting gereserveerd voor de uitvoering van dit actieplan? We zien uit naar de uitwerking van 
alle acties die in het actieplan worden genoemd en hopen dat schotten niet hinderen of de financiering geen sta in de 
weg zal zijn. Als het lukt bouwen we zo echt aan een zorgzaam dorp.  
 
We merken wel het vastleggen van doelen in beleid, nog niet gelijk de werkelijkheid worden in de praktijk. De recente 
plannen binnen Ridderkerk laten zien dat woningen nog maar mondjesmaat geschikt zijn voor de doelgroepen waar 
we ook graag voor willen bouwen: ouderen en jongeren. De prijzen van appartementen en kleine woningen zijn vaak 
toch te hoog. We roepen het college op om verder na te denken hoe we in Ridderkerk betaalbare woningen voor deze 
doelgroepen kunnen realiseren. Bijvoorbeeld door toch plekken te vinden waar, al dan niet tijdelijk, kleinschalige 
woonvormen kunnen worden gerealiseerd. Maar ook door het soepeler omgaan met parkeernormen (lees: een lagere 
parkeernorm toepassen), in combinatie met het aanbieden van deelvervoer. Jongeren zijn daar vaak goed voor te 
motiveren. En durft het college ook een eis ten aanzien van jongerenwoningen op te leggen aan bijvoorbeeld een 
initiatief als bij de Boomgaard? Zo’n locatie dicht bij een treinstation is daar zeker geschikt voor!  
 
In een zorgzaam Ridderkerk zijn veel organisaties actief die positief bijdragen. Deze organisaties drijven op vrijwilligers. 
Door de waan van alle dag, de beperkte tijd blijkt het dan niet eenvoudig om elkaar te vinden, regelmatig komen we 
tegen dat organisaties van elkaars bestaan niet weten. Goede samenwerking dient een maatschappelijk belang: met 
elkaar kunnen zij optimaal bijdragen aan een zorgzaam dorp, een dorp waarin alle Ridderkerkers zich gezien en 
ondersteund voelen. Een betrokken en verbindende gemeente kan volgens ons een belangrijke rol kan spelen in het 
vormen van een sterk netwerk. Daarom dienen wij een motie Jaarlijkse netwerkbijeenkomst voor organisaties met 
vrijwilligers in waarin wij vragen om als gemeente een jaarlijks event te organiseren om zo deze organisaties te 
faciliteren in ontmoeting en te inspireren. 
 
Zorgzaam zijn we ook wanneer we het goede voorleven voor onze jongeren. Als het klopt wat de wethouder ons 
onlangs in een raadsvergadering heeft toegezegd, is met het verschijnen van deze beschouwingen het rookverbod 
voor gemeentehuis eindelijk ingegaan. Na het aannemen van onze motie hierover vorig jaar tijdens de 
begrotingsbehandeling, ging het college voortvarend aan de slag. In de raadsinformatiebrief van 16 december 2022 
gaf het college nog aan dat binnen enkele weken het rookverbod bij het gemeentehuis zou worden ingevoerd. Dat 
heeft in de praktijk dus nog wel wat langer geduurd. Een ander deel van de motie staat nog wel open: op welke overige 
gemeentelijke locaties kan een rookverbod nog worden ingevoerd? Vraag aan het college: Hoe staat het hiermee? 
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Mobiliteit in een zorgzaam Ridderkerk 

Wanneer we bouwen aan een zorgzaam Ridderkerk is het belangrijk dat we ook zorgen voor veiligheid op het gebied 
van verkeer. Binnen de portefeuille Mobiliteit wordt erg ingezet op het stimuleren van langzaam verkeer en op 
verkeersveiligheid. Daar zijn we blij mee! Er zijn namelijk echt veel plekken te verbeteren in Ridderkerk. Wel hopen 
we dat ook snel resultaat zichtbaar wordt van de eerder beschikbaar gestelde budgetten en vastgestelde ontwerpen 
van verbeteringen voor fietsers en voetgangers. Het lijkt er (mede door de BAR-perikelen?) op dat het bedenken van 
plannen een stuk sneller gaat dan het uitvoeren ervan. Het wachten is bijvoorbeeld nog steeds op realisatie van het 
wandel- en fietspad bij de Donkerslootweg en de realisatie van deelgebied 1 van het Centrumplan. Bij dit deelgebied 
zou eindelijk een veilige oplossing zou moeten komen voor de situatie rond het laden en lossen bij de Albert Heijn. In 
2020 is daar het budget voor beschikbaar gesteld, met toen een verwachte oplevering in 2021. De uitvoering loopt 
straks 3 jaar achter op schema, dat is toch wel zorgelijk. Op onze vragen over de realisatie van nieuwe plannen 
(bijvoorbeeld het fietspad Havenkanaal) antwoordt het college dat zij de gestelde realisatietermijn in 2024 als haalbaar 
zien. Daar gaan wij dan nu ook graag van uit! Voor wat betreft verkeersveiligheid zijn we benieuwd wat de opvolging 
is van het maatregelenpakket uit de uitvoeringsagenda Verkeersveiligheid, welke in 2021 is vastgesteld. Ook een 
onderwerp dat niet in de begroting 2024 is terug te vinden. Vraag aan het college: kunnen we een update krijgen over 
deze uitvoeringsagenda? 

Ridderkerk heeft naast goede wegen een goed openbaar vervoer nodig. Om zonder stress naar het werk te gaan, naar 
een familielid in een ziekenhuis of naar oma om samen te koken en te eten. Net als iedereen maken wij ons zorgen 
over de verdere uitholling van het openbaar vervoer in Ridderkerk. Alle goede acties van onze portefeuillehouder ten 
spijt, het lukt lokaal niet om hier een kentering in aan te brengen, al zijn we blij met de financiële injectie door de 
MRDH vorige week. Maar het is aan de landelijke politiek om echt een andere keuze te gaan maken, en structureel 
meer geld voor het openbaar vervoer beschikbaar te stellen. Iedere Nederlander kan zijn keuze op 22 november weer 
maken, en dus in zijn of haar stem ook het belang van openbaar vervoer laten meewegen.  

De bus nemen is trouwens niet voor iedereen mogelijk, en niet iedereen kan in een auto stappen. Er is een groep 
Ridderkerkers die afhankelijk is van het WMO-vervoer om actief mee te doen, of om fijn te leven in het dorp. In de 
afgelopen maanden hebben we meerdere klachten gehad over dit vervoer. De nieuwe werkwijze met vijf verschillende 
vervoerders blijkt in de praktijk toch niet die dienstverlening te zijn wat deze mensen nodig hebben. De praktijk is dat 
ritten worden geweigerd, taxi’s veel te laat of zelfs niet komen opdagen. We roepen het college op om hier meer de 
regie op te nemen. Laat deze mensen geen ‘echt klant zijn’ van TRIPP of PiM, maar inwoner van onze gemeente 
Ridderkerk. Zo handelen past ook bij de ambitie als geformuleerd in het vastgestelde Integraal Beleid Sociaal Domein: 
‘van denken in klanten van denken naar mensen’ en van denken in afzonderlijke domeinen naar realiseren van meer 
samenhang. Wij zijn als gemeente verantwoordelijk, wij moeten (en kunnen!) hierin dus het verschil maken. We 
roepen het college dan ook op om waar nodig meer te investeren in het WMO-vervoer. Vraag: op welke wijze gaat u 
komend jaar concreet invulling geven aan de vastgestelde ambitie ‘van denken in klanten naar denken in mensen’? 

Zorgzaam voor de schepping 

We geloven in de kracht van betrokkenheid, van verbondenheid en van gemeenschap. Omdat mensen daardoor tot 
bloei komen. En wanneer we het over bloei hebben, denken we uiteraard ook aan de schepping. Die schepping die zo 
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onder druk staat door menselijke keuzes. De schepping, waar we een verantwoordelijkheid voor hebben om daar goed 
voor te zorgen. Voor nu en voor later. Zodat bloei mogelijk blijft, ook voor de toekomstige generaties.  
 
Het is daarbij niet alleen zaak dat we zorgen voor de natuurgebieden, maar ook dat we zorgen voor leefbare wijken 
en aantrekkelijke straten. De plekken waar we elkaar ontmoeten wanneer we vanachter de keukentafel de voordeur 
uitstappen, waar we elkaar zien en naar elkaar omzien. Dat zijn de plekken waar gespeeld wordt door onze kinderen, 
de plekken waar we sporten en recreëren. Ook dat zijn plekken waar bloei tot stand komt. Soms letterlijk. Het is 
daarom goed dat er in het afgelopen jaar een concreet plan op ecologie is vastgesteld. Maar ook hier: zoeken op 
‘ecologie’ in de Begroting 2024 levert alleen het beleidsdocument op. College: welke acties en resultaten kunnen we 
op het gebied van werken vanuit ecologie in 2024 van u verwachten? 
 
Om te zorgen dat onze wijken en buurten leefbaar en toekomstbestendig zijn en blijven, moeten we goed nadenken 
over een functionele, klimaatbestendige en duurzame inrichting. Daarbij is voldoende volume aan groen en bomen 
geen doel op zich, maar een uitstekend middel om de doelen die Ridderkerk heeft te kunnen behalen Omdat de 
functies en waarde van bomen die o.a. kunnen worden uitgedrukt in boomkroonvolume nog lang niet altijd voldoende 
onderkend worden en omdat groen en bomen vaak het kind van de rekening worden door de grote ruimteclaim die 
er is op beschikbare openbare ruimte, vinden we het een goed idee om hier in het komende jaar met elkaar als raad 
over na te denken. Het verder uitwerken van een aantal acties uit onze mooie groenvisie in 2024 en de ambitie van 
het college om een vervolg te geven aan de groenvisie na 2024 vormen een goede aanleiding om hier met elkaar het 
gesprek over aan te gaan. Een voorstel dat ook ambtelijk met enthousiasme wordt ontvangen. Daarom dienen wij een 
motie ‘Waardering bomen’ in. 
 
Zorgen voor de schepping hoeft niet altijd met grote gebaren. Met enige trots kijken we naar de succesvolle uitwerking 
van onze motie in 2022: de twee slimme bandenpompen die in Ridderkerk zijn geplaatst. Daar wordt echt veelvuldig 
gebruik van gemaakt! We zijn blij dat het college hier gelijk mee aan de slag is gegaan.  
 
Kleine stappen is dus ook vooruit. En vooruitgaan is wat we ook voor komend jaar van het college vragen. We vragen 
daarbij aandacht voor het doorzetten van beleid dat in de vorige periode is vastgesteld. Bijvoorbeeld de Warmtevisie. 
De plannen voor de wijk Bolnes moesten worden bijgesteld omdat aansluiting op grote al bestaande warmtenetten 
inmiddels buiten bereik is gekomen. Welke prioriteit zet het college hier nu op? De opgave van isoleren van huizen 
blijft overigens gewoon staan. Maak daar ook prioriteit van en stel voldoende middelen beschikbaar. En wordt er 
gedacht aan kleine lokale warmtenetten? Kleine lokale warmtenetten zijn de nieuwe horizon. Kleine warmtenetten 
met een gezamenlijke warmtepomp. Grote doelen worden vaak bereikt door kleine, weloverwogen stappen. 
Duurzaam besturen is ook vasthouden en doorbouwen aan de keuzes die gemaakt zijn.  
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Een zorgzaam Ridderkerk brengt hoop en steun  

Wanneer twee vrienden samen zijn en één van beiden valt, helpt de ander hem weer overeind. 

In de eerder aangehaalde tekst uit het Bijbelboek Prediker wordt glashelder dat het belangrijk is om elkaar te steunen. 
In bijna ieders leven zijn er immers momenten dat samenleven moeilijk is, dat je in de knel zit. Dat het leven onder 
druk straat door stress, door gekke bureaucratische regels, door prestatiedruk, door armoede, of simpelweg miskend 
worden.  
 
We weten ook dat de één meer steun nodig zal hebben dan de ander. En juist in die situaties moet de overheid er zijn. 
Niet om alle zorgen weg te nemen, maar wel om mee te denken en het leven soms net iets makkelijker en plezieriger 
te maken. Dat is één van de reden dat we de motie ‘Samenspeelplek’ hebben geschreven. We hoorden van ouders 
met een kind met een verstandelijke handicap, maar ook met fysieke handicaps, dat het niet eenvoudig is om 
speeltuinen te vinden waar hun kind mee kon doen, zelf kon spelen. Het bericht dat wij als raad toegestuurd kregen 
van het SamenSpeelfonds bevestigde dit. Wij vinden het belangrijk dat Ridderkerk een inclusieve gemeente is, dat er 
openbare speelplekken in de gemeente zijn die toegankelijk en gastvrij zijn voor álle kinderen, ook met een handicap. 
De motie sluit trouwens prachtig aan bij de afspraken over inclusiviteit die zijn gemaakt en bij punt 117 en 118 van het 
collegeprogramma die gaan over extra speelterreinen en over een dekkend sport- en beweegaanbod en een grote 
speelvoorziening in de Driehoek Het Zand.  
 
Een zorgzaam Ridderkerk zijn is niet eenvoudig. Het vraagt om actie en om breed te kijken hoe problemen kunnen 
worden aangepakt. Er is zelden sprake van één oorzaak of één oplossing. Om die reden is in 2021 het Integraal Beleid 
Sociaal Domein vastgesteld. In dit beleid schreef het college: “De ambities zijn dan ook hoog: - van denken in klanten 
naar denken in mensen - van producten en prestaties naar oplossingen en resultaten - van denken in afzonderlijke 
domeinen naar realiseren van meer samenhang - van beheersen en controleren naar samen leren en ontwikkelen - 
van ‘zorgen voor’ naar ‘zorgen dat’ - van verkokerd werken naar een integrale werkwijze”. Voor ons is echt 
onvoldoende zichtbaar hoe die woorden van papier afkomen. Waar blijven de actieplannen of 
uitvoeringsprogramma’s of in ieder geval de terugkoppeling van wat het effect is van de inspanningen die gedaan zijn. 
Uit de plannen en de begroting kunnen wij het in ieder geval niet halen. We zien daar eigenlijk alleen de ‘verplichte’ 
kosten opgenomen, daar waar we als gemeente geen invloed op hebben. We hebben behoefte aan concrete acties 
en concrete doelen op bijvoorbeeld het bestrijden van eenzaamheid en het ondersteunen van mantelzorgers. Wat 
hopen we eind 2024 in deze thema's te hebben geregeld, of te hebben bereikt?  
 
Even terug naar het helpen van elkaar: In Ridderkerk leeft gemiddeld 4% van de huishoudens in energiearmoede. Zij 
geven daarmee 13 – 20% van hun inkomen uit aan energie. Zo’n grote hap uit je inkomen is zwaar. Het is aan de 
politiek om daarin te ondersteunen. Energieprijscompensatie is echter geen duurzame oplossing en zal ook eindig zijn. 
We moeten daarom lokaal, meer dan nu, inzetten op het verduurzamen van (huur)woningen en snel actie 
ondernemen wanneer blijkt dat wetgeving vertraagt. Plannen voor spouwmuurisolatie worden vertraagd, komen stil 
te liggen worden onbetaalbaar voor particuliere woningbezitters omdat ecologisch onderzoek bij het isoleren van 
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spouwmuren bij wetgeving verplicht is gesteld. De gemeente kan een gebiedsontheffing aanvragen voor de duur van 
tien jaar door een soortenmanagementplan (SMP) op te stellen. De mogelijkheid bestaat zelfs om al eerder ontheffing 
te verlenen aan particulieren tijdens het lopende onderzoek voor een SMP wanneer de provincie hier beleidsregels 
voor heeft opgesteld. Dit lijkt de provincie nu te gaan doen. De gemeente is daarom nu eerst aan zet. Op deze manier 
lopen we minder vertraging op in onze doelstellingen en blijft (na) isoleren voor iedereen haalbaar en betaalbaar. 

Zorgzaam ben je wanneer je ook omziet naar vluchtelingen. En ja, dat is een ingewikkeld vraagstuk als het gaat om 
onderdak. Waar kunnen we ruimte bieden om mensen die om gegronde redenen hun land zijn ontvlucht, toch op te 
kunnen vangen? Dankbaar zijn we dat we daar in Ridderkerk invulling aan geven door middel van de asielboot in de 
Ridderkerkse haven. Maar doen we daarmee genoeg? En voor hoelang? We roepen het college op om meer langdurige 
ruimte te bieden voor de opvang van vluchtelingen. Bijvoorbeeld via transformatie van leegstaande kantoorpanden 
of scholen.  

Van hoop en steun brengen, komt ook dankbaarheid. Dat zien we terug in de motie ‘Kunstwerk internationaal bekend 
kunstenaar’ die we tijdens de Begrotingsraad indienen. Zirak Mira, een gevluchte Koerdische man die sinds enige jaren 
in Ridderkerk woont, is dankbaar voor de wijze waarop hij samen met zijn gezin in Nederland is opgevangen. In het 
Midden-Oosten is hij een van de meest gerespecteerde kunstenaren van zijn tijd, met meerdere werken in Syrië en 
Irak. Graag wil hij zijn dankbaarheid tonen door middel van het schenken van een kunstwerk aan Ridderkerk. Alleen 
voor de materialen heeft hij vanwege zijn uitkering geen geld. Met onze motie geven we niet alleen ruimte voor het 
uiten van zijn dankbaarheid, maar krijgen we er een bijzonder en waardevol kunstwerk voor terug. 

Afronding 

Een zorgzaam Ridderkerk vormen we samen! In het proces om te komen tot een nieuw participatiebeleid zagen we 
dat dat samenwerken niet eenvoudig is. We willen daarom afsluiten met de opmerking dat het samenwerken tussen 
gemeente en inwoners alleen goed gaat wanneer er een intrinsieke wens is om echt te willen begrijpen wat inwoners 
willen en nodig hebben om gelukkig te leven in Ridderkerk. Dat is geen eenvoudige opgave. Wanneer we willen dat 
iedereen de kans krijgt om mee te bouwen aan een zorgzaam Ridderkerk moeten we aandacht hebben voor de 
kwetsbare stemmen, de niet-talige mensen. Maar ook aan de kritische mensen, de groep die een wantrouwen voelt 
richting de gemeente. En richt de aandacht zeker ook op het vinden van de zwijgende meerderheid. Die meerderheid 
die vaak genuanceerd is. En als laatste: blijf de groep die uit zichzelf al meedoet, betrekken.  

Een zorgzaam Ridderkerk vormen we samen. De gemeente heeft daarin een onmisbare rol, maar is niet het begin of 
het einde. Het begint altijd tussen mensen. Dat is het hart. 

Robert Kooijman, Erna de Wolff – Ter Beek en Tjalke Alkema 
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Onze vragen 

Hieronder nogmaals onze vragen op een rijtje: 

1. Klimaatvisie en Warmtevisie: Welke stappen kunnen we komend jaar van het college verwachten op deze
beide onderwerpen?

2. Begrotingsindeling 2025: is het college bereid om samen met de raad na te denken over een andere weergave?
3. Veiligheid en preventie: welke (extra) stappen gaan er op het gebied van preventie worden gezet vanuit het

veiligheidsdomein in 2024?
4. Wonen: Welk budget is binnen de begroting gereserveerd voor de uitvoering van het actieplan

Samenredzaam?
5. Rookverbod gemeentelijke gebouwen: Hoe staat het met de afronding van motie 2022-023: inventarisatie bij

welke gemeentelijke panden een rookverbod kan worden ingevoerd?
6. Verkeersveiligheid: Hoe staat het met de uitvoeringsagenda Verkeersveiligheid?
7. WMO-vervoer: op welke wijze gaat u komend jaar concreet invulling geven aan de vastgestelde ambitie ‘van

denken in klanten naar denken in mensen’?
8. Werken vanuit Ecologie: welke acties en resultaten kunnen we op het gebied van werken vanuit ecologie in

2024 van u verwachten?

inhoudsopgave



Leefbaar Ridderkerk Algemene Beschouwingen 2023 

Leefbaar Ridderkerk dient weloverwogen geen schriftelijke Algemene 

Beschouwingen in dit jaar. Een en ander wordt toegelicht tijdens de 

vergadering. 

inhoudsopgave
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